
Rada Miasta Racibórz

Protokół Nr LIV/23
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 22 lutego 2023 r.  

Obrady rozpoczęto 22 lutego 2023 o godz. 15:09, a zakończono o godz. 23:29 tego samego dnia.
W posiedzeniu wzięło udział 22 radnych. Nieobecna radna Zuzanna Tomaszewska. Lista obecności 
stanowi zał. Nr 1 do protokołu.

Numery podjętych uchwał: 
1. Uchwała Nr LIV/773/2023 w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego

Funduszu  Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym
Raciborskim  Towarzystwie  Budownictwa  Społecznego  Spółka  z  ograniczoną
odpowiedzialnością z siedzibą w Raciborzu (budynek A).

2. Uchwała Nr LIV/774/2023 w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego
Funduszu  Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym
Raciborskim  Towarzystwie  Budownictwa  Społecznego  Spółka  z  ograniczoną
odpowiedzialnością z siedzibą w Raciborzu (budynek B).

3. Uchwała  Nr  LIV/775/2023  w  sprawie  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2023 rok.

4. Uchwała Nr LIV/776/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

5. Uchwała Nr LIV/777/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

6. Uchwała Nr LIV/778/2023 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Śląskiemu.

7. Uchwała  Nr  LIV/779/2023  w  sprawie  ustalenia  trybu  udzielania  i  rozliczania  dotacji  dla
niepublicznych jednostek oświatowych prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby
fizyczne  lub  prawne  oraz  trybu  i  zakresu  kontroli  prawidłowości  pobrania  i  wykorzystania
udzielonej dotacji.

8. Uchwała Nr LIV/780/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr X/160/2019 Rady Miasta Racibórz
z dnia 25 września 2019 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu
z późn.zm.

9. Uchwała Nr LIV/781/2023 w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania
w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób
objętych wieloletnim rządowym programem "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2019-2023.

10. Uchwała Nr LIV/782/2023 w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego
do przyznania  pomocy w zakresie  dożywiania  w formie  świadczenia  pieniężnego na zakup
posiłku lub żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem ”Posiłek w szkole
i w domu” na lata 2019-2023.

11. Uchwała Nr LIV/783/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/748/2022 Rady Miasta Racibórz
z  dnia  21  grudnia  2022  r.  w  sprawie  Regulaminu  udzielania  dotacji  na  zadania  ujęte
w  Programie  ograniczenia  niskiej  emisji  na  terenie  miasta  Racibórz  na  lata  2023-2028
realizowane  w  budynkach  niemieszkalnych  i  mieszkalnych  niezakwalifikowanych  do
dofinansowania przy udziale środków zewnętrznych.
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12. Uchwała Nr LIV/784/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/749/2022 Rady Miasta Racibórz
z dnia 21 grudnia 2022 r. w sprawie Regulaminu przyznawania dotacji  ze środków budżetu
Miasta Racibórz na realizację inwestycji  związanych z usuwaniem elementów zawierających
azbest z obiektów budowlanych zlokalizowanych na terenie Raciborza.

13. Uchwała Nr LIV/785/2023 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności  działek
gruntu położonych w Raciborzu w obrębie ulic Szkolnej i Piaskowej.

14. Uchwała  Nr  LIV/786/2023  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  prawa  własności
nieruchomości zabudowanej położonej w Raciborzu przy ulicy Opawskiej.

15. Uchwała Nr LIV/787/2023 w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie zamiany nieruchomości
położonych w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej oraz przy ul. Władysława Reymonta.

16. Uchwała  Nr  LIV/788/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych
Studzienna i Sudół w Raciborzu.

17. Uchwała  Nr  LIV/789/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej
Proszowiec - Stara Wieś w Raciborzu.

18. Uchwała  Nr  LIV/790/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej
Śródmieście w Raciborzu.

19. Uchwała  Nr  LIV/791/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej
Płonia w Raciborzu.

20. Uchwała  Nr  LIV/792/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej
Ostróg w Raciborzu.

21. Uchwała  Nr  LIV/793/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej
Brzezie w Raciborzu.

22. Uchwała  Nr  LIV/794/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu  w  jednostce  strukturalnej  Markowice
w Raciborzu.

23. Uchwała  Nr  LIV/795/2023  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej
Ocice w Raciborzu.

24. Uchwała Nr LIV/796/2023 w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego
dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu.

25. Uchwała Nr LIV/797/2023 w sprawie petycji.

26. Uchwała Nr LIV/798/2023 w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie Rynku. 

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta i jednostek organizacyjnych miasta:

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy
‒ Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny
‒ Naczelnik Wydziału Edukacji Krzysztof Żychski
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‒ Kierownik Referatu  ds. Budżetu i Analiz  Alicja Sierant
‒ Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa
‒ Kierownik Biura Prezydenta Miasta Joanna Stanisz - Cebula
‒ Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
‒ Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu Danuta Rassek
‒ Radca Prawny Marek Harz
‒ Radca Prawny Piotr Janas

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  otworzył  LIV  sesję  Rady  Miasta  Racibórz,  powitał
wszystkich  zgromadzonych  radnych,  prezydenta  i  jego  zastępców,  przedstawicieli  urzędu
miasta  oraz  gości  i  media.  Dalej  poinformował,  że  sesja  jest  transmitowana  i  nagrywana.
Poprosił o potwierdzenie obecności radnych w systemie do obsługi Rady. Następnie stwierdził,
że  w  chwili  obecnej  w  obradach  bierze  udział  21  radnych,  zatem  Rada  jest  władna  do
podejmowania uchwał. Następnie z uwagi na informacje związane ze zmianami w budżecie na
2023  rok  zarządził  15-minutową  przerwę,  w  celu  przedyskutowania  tego  tematu
z Prezydentem jeszcze przed ustaleniem porządku obrad. Zaprosił też przedstawicieli radnych
na spotkanie w tym zakresie. Przerwa od godz. 15:11 do godz. 15:38.

‒ Po przerwie  Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przedstawił  wniosek  o  zmianę porządku
obrad zaproponowany przez Prezydenta Miasta, a więc nową:  
1) Uchwałę w sprawie zmiany budżetu Miasta na rok 2023 – zastępując uchwałę w pkt 5.
2) Uchwałę w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu
– po pkt 21. 

3) Uchwałę w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa społecznego Spółka z o.o. z siedzibą w Raciborzu (budynek A)
- przed pkt 4. 

4) Uchwałę w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z o.o. z siedzibą w Raciborzu (budynek B)
- przed pkt 4. 

5) Uchwałę  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  zamiany  nieruchomości  położonych
w Raciborzu w rejonie ulicy Rybnickiej oraz przy ulicy Władysława Reymonta - po pkt 14.

 Radny  Marcin  Fica  wskazał,  że  w  porządku  sesji  jest  także  punkt  dotyczący  dokumentacji
projektowej dla Rynku. Zapytał więc czy na sesji będzie obecny Zastępca Prezydenta Miasta
Dawid Wacławczyk, bo na Komisji Gospodarki zostały zadane pytania.

 Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że ten punkt jest w dalszej części sesji, więc
w  dowolnym  momencie  można  to  jeszcze  zmienić.  Następnie  zarządził  głosowanie
przedstawionego wniosku.
Głosowano wniosek w sprawie:
wprowadzenie do porządku następujących projektów uchwał: 
1) Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok – zastępując uchwałę w pkt. 5. 
2) Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu - po
pkt. 21. 
3) Uchwała w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
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Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą
w Raciborzu (budynek A) - przed pkt 4.
4) Uchwała w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą
w Raciborzu (budynek B) - przed pkt. 4 .
5)  Uchwała  w sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  zamiany  nieruchomości  położonych
w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej oraz przy ul. Władysława Reymonta - po pkt. 14. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

‒ Następnie Przewodniczący Rady Marian Czerner przedstawił i poddał pod głosowanie wniosek 
o zmianę porządku obrad wynikający z pracy Rady i jej komisji:
Głosowano wniosek w sprawie:
wprowadzenia do porządku obrad następujących punktów i projektów uchwał: 
1) Uchwała w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie Rynku - po pkt. 25. 
2) Informacja na temat kontroli problemowej Urzędu Miasta w zakresie oceny sprawowania 
nadzoru właścicielskiego w zakresie funkcjonowania raciborskich spółek komunalnych w latach
2020 – 2021 - po pkt. 3. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjmując powyższe wnioski ustaliła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji, przedstawienie porządku obrad, głosowanie ewentualnych zmian.
2. Przyjęcie protokołu z LIII sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.
4. Informacja  na  temat  kontroli  problemowej  Urzędu  Miasta  w  zakresie  oceny  sprawowania

nadzoru właścicielskiego w zakresie funkcjonowania raciborskich spółek komunalnych w latach
2020 – 2021.

5. Uchwała  w  sprawie  zatwierdzenia  wniosku  o  wsparcie  ze  środków  Rządowego  Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą
w Raciborzu (budynek A).
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6. Uchwała  w  sprawie  zatwierdzenia  wniosku  o  wsparcie  ze  środków  Rządowego  Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą
w Raciborzu (budynek B).

7. Uchwała  w  sprawie  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania
bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2023 rok.

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.
9. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Śląskiemu.
10. Uchwała w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych jednostek

oświatowych prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby fizyczne lub prawne oraz
trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania udzielonej dotacji.

11. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr X/160/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 25 września
2019 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu z późn.zm.

12. Uchwała w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie posiłku
albo  świadczenia  rzeczowego  w  postaci  produktów  żywnościowych  dla  osób  objętych
wieloletnim rządowym programem "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2019-2023.

13. Uchwała  w  sprawie  podwyższenia  kryterium  dochodowego  uprawniającego  do  przyznania
pomocy  w  zakresie  dożywiania  w  formie  świadczenia  pieniężnego  na  zakup  posiłku  lub
żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem ”Posiłek w szkole i w domu” na
lata 2019-2023.

14. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/748/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 grudnia
2022 r. w sprawie Regulaminu udzielania dotacji na zadania ujęte w Programie ograniczenia
niskiej  emisji  na  terenie  miasta  Racibórz  na  lata  2023-2028  realizowane  w  budynkach
niemieszkalnych i mieszkalnych niezakwalifikowanych do dofinansowania przy udziale środków
zewnętrznych.

15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/749/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 grudnia
2022 r. w sprawie Regulaminu przyznawania dotacji ze środków budżetu Miasta Racibórz na
realizację  inwestycji  związanych  z  usuwaniem elementów zawierających  azbest  z  obiektów
budowlanych zlokalizowanych na terenie Raciborza.

16. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek gruntu położonych
w Raciborzu w obrębie ulic Szkolnej i Piaskowej.

17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości zabudowanej
położonej w Raciborzu przy ulicy Opawskiej.

18. Uchwała  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  zamiany  nieruchomości  położonych
w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej oraz przy ul. Władysława Reymonta.

19. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych Studzienna i Sudół
w Raciborzu.

20. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  dla  terenów  zlokalizowanych  w  jednostce  strukturalnej  Proszowiec  -  Stara
Wieś w Raciborzu.

21. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  dla  terenu  zlokalizowanego  w  jednostce  strukturalnej  Śródmieście
w Raciborzu.

22. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Płonia w Raciborzu.

23. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ostróg w Raciborzu.

24. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Brzezie w Raciborzu.

25. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
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przestrzennego dla terenu w jednostce strukturalnej Markowice w Raciborzu.
26. Uchwała  w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu.
27. chwała  w  sprawie  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów

zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu.
28. Uchwała  w  sprawie  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu

zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu.
29. Uchwała w sprawie nadania nazwy rondu "Rondo im. Aspiranta Michała Kędzierskiego".
30. Uchwała w sprawie petycji.
31. Uchwała w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie Rynku.
32. Współpraca Miasta Racibórz z Powiatem Raciborskim oraz Gminami Powiatu Raciborskiego –

informacje wydziałów.
33. Informacja Prezydenta Miasta w sprawie założeń dokumentacji  projektowo – kosztorysowej

realizacji projektu „Zielone płuca Ostroga”.
34. Informacja Prezydenta Miasta w zakresie planów i założeń modernizacji  płyty Raciborskiego

Rynku.
35. Informacja Prezydenta Miasta w zakresie programu funkcjonalno – użytkowego rozbudowy

H2Ostróg.
36. Wolne wnioski i informacje.
37. Zakończenie sesji. 

2. Przyjęcie protokołu z LIII sesji Rady Miasta Racibórz.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak zgłoszeń do dyskusji zarządził głosowanie
protokołu.
Głosowano w sprawie:
przyjęcie protokołu z LIII sesji Rady Miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek - Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła 
Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna 
Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Leon Fiołka, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

3. Sprawozdanie Prezydenta o pracach realizowanych w okresie międzysesyjnym.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner poprzedzając wystąpienie Prezydenta przekazał,  że na
spotkaniu, które odbyło się w czasie przerwy ustalono niezbędny zakres zmian budżetu miasta
i gdy tylko projekt uchwały zostanie przygotowany, to będzie wprowadzony do porządku obrad
dzisiejszej sesji. 

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przedstawił informacje o pracach realizowanych w okresie
międzysesyjnym.  Lista  omówionych  wydarzeń  stanowi  zał.  Nr  2 do  protokołu.  Następnie
przedstawił  informacje  o  realizacji  uchwał  Rady  Miasta  poprzedniej  kadencji  oraz  bieżącą
realizację  uchwał  Rady  Miasta  i  zarządzeń  Prezydenta  Miasta  obecnej  kadencji.  Niniejsze
informacje stanowią zał. Nr 3 do protokołu. 
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‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  przed  chwilą  wpłynął  wspomniany
wcześniej projekt uchwały. W związku z powyższym zgłosił wniosek formalny o wprowadzenie
do porządku obrad uchwały w sprawie zmiany budżetu na 2023 rok, po pkt 8., czyli po uchwale
w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok, jako kolejnej. Z informacji przekazanych przez
Wydział Finansowy, taka kolejność procedowania jest właściwa w tym przypadku. Następnie
z uwagi na brak zgłoszeń względem zgłoszonego wniosku zarządził głosowanie. Jednocześnie
poinformował, że przed procedowaniem tych 2 punktów o zmianie budżetu miasta na 2023
rok zaproponuje przerwę, żeby można było się zapoznać z tym projektem. 
Głosowano wniosek w sprawie:
wprowadzenia do porządku obrad projektu Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 
2023 rok po pkt. 8. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjęła powyższy wniosek i poszerzyła porządek obrad. 

‒ Radny Piotr Klima ponowił pytanie, które już zadał Prezydentowi parę razy przy podobnych
okolicznościach,  dlaczego  nie  zaprasza  do  tych  swoich  spotkań  radnych,  którzy  są
zainteresowani,  w mniejszym  czy  większym  stopniu.  Uznał,  że  byłaby  to  wręcz  pomoc  dla
władzy  wykonawczej.  Przykładowo podał,  że  wraz  z  radnym Marcinem Ficą  zabiegają,  aby
Dyrektor Zarządu Dróg Wojewódzkich pojawił  na naszej  komisji,  trwa to już trzeci  miesiąc,
ciągle  są  jakieś  uniki.  Więc  gdy  Prezydent  spotyka  z  tymi  ludźmi  to  powinien  zaprosić  też
radnych. Dlaczego tak się dzieje? 

‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  ustawodawca  jasno  określił  kompetencje
organu stanowiącego i organu wykonawczego. Tak więc wszystkie tego typu sprawy w naszym
mieście są przeprowadzane zgodnie z ustawą.  

‒ Radny Piotr Klima przekazał, że jest to zła praktyka. 
‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  uznał,  że  szkoda,  że  radny  uważa,  że  działanie  zgodnie

z prawem jest złą praktyką.
‒ Radny Piotr  Klima przekazał,  że  jak  zwykle  Prezydent  przekręca i  kombinuje  słownie,  żeby

z tego jakoś wyjść. Ma to opłakany skutek. 
‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął

przedmiotowy punkt obrad. 

4. Informacja na temat kontroli  problemowej  Urzędu Miasta w zakresie  oceny sprawowania
nadzoru właścicielskiego w zakresie funkcjonowania raciborskich spółek komunalnych w latach
2020 – 2021.

‒ Radna Anna Szukalska przekazała, że ten punkt na sesji znalazł się na podstawie decyzji, którą
podjęła Komisja Rewizyjna, w związku z problemem realizacji tej kontroli, zleconej przez Radę
Miasta.  Na ten moment mamy taki  stan,  że praktycznie od początku października,  Komisja
Rewizyjna nie otrzymała od Pana Prezydenta żadnych dokumentów do kontroli. Wygląda to
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w ten sposób, że na posiedzeniach Komisji w ogóle nie jesteśmy informowani, albo Prezydent
udziela cząstkowych odpowiedzi. Patrząc na ten zakres czasu, bo generalnie ta kontrola i tak
została przeniesiona z poprzedniego roku, to Komisja Rewizyjna nie jest w stanie realizować tej
kontroli.  W  związku  z  powyższym  na  ostatnim  posiedzeniu  Komisja  Rewizyjna  stwierdziła,
że ponieważ to Rada Miasta przyjęła ten plan pracy dla Komisji Rewizyjnej i Komisja Rewizyjna
ma obowiązek go realizowania.  Tak więc to Rada Miasta powinna podjąć decyzję, co dalej
w związku z powyższym. Natomiast może Prezydent chociaż dzisiaj będzie w stanie powiedzieć
publicznie,  czy  te  dokumenty  do kontroli  w ogóle  zamierza  Komisji  Rewizyjnej  udostępnić,
bo to będzie również jakaś informacja co do tego, czy Komisja Rewizyjna powinna tą kontrolę
dalej realizować. Czy ewentualnie, zgodnie z zaleceniami Rady Miasta, może zrobić coś innego?
Uznała,  że  Komisja  Rewizyjna  nie  powinna  podejmować  takich  decyzji  samodzielnie,
bo realizuje plan pracy Komisji zlecony przez Radę Miasta. 

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że oczywiście zawsze na wszelkie wnioski, jeśli są
zgodne z prawem, udzielamy odpowiedzi i udostępniamy wszystkie dokumenty. Tylko trzeba
się o nie zwrócić prawidłowo.

‒ Radna Anna Szukalska przekazała,  że nie jest  prawdą to,  co mówi Pan Prezydent,  dlatego,
że pierwsze pismo skierowane do Pana Prezydenta faktycznie było sformułowane w sposób
ogólny.  Prezydent  dopytał,  jakie  dokumenty.  Komisja  nie  mogła  wcześniej  porozmawiać
z  żadnym  pracownikiem,  bo  Prezydent  również  nie  umożliwił  Komisji  Rewizyjnej  wstępnej
rozmowy. Natomiast potem Komisja otrzymała spis wszystkich spraw prowadzonych i na tej
podstawie zwrócono się już konkretnie o te wszystkie sprawy, które Pan Prezydent wymienił.
W związku z tym to, co Prezydent powiedział, nie polega na prawdzie, gdyż do tej pory nie
odpowiedział,  że  się  nie  da,  że  ma  jakiś  problem,  że  trzeba  coś  uzupełnić,  po  prostu  nie
odpowiedział, czy udostępni? Jeżeli nie udostępni, to dlaczego nie udostępni? W związku z tym
powtarzanie  wielokrotnie  przez  Pana  Prezydenta,  że  trzeba  się  zwrócić  na  piśmie,  w  tym
momencie nie jest skuteczne, bo Prezydent ignoruje te pytania, czy to, o co zwraca się Komisja
Rewizyjna. Zapytała więc w czym problem, żeby udostępnić te dokumenty bądź odpowiedzieć,
dlaczego  nie  będą  udostępnione,  jakkolwiek?  Komisja  na  ten  moment  nie  ma  żadnej
odpowiedzi, chociaż zwróciliśmy się na piśmie. Na koniec uznała, że Prezydent powinien mieć
odwagę powiedzieć prawdę, czy zamierza udostępnić te dokumenty. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał  radców prawnych,  czy jest jakiś termin, który
obliguje Prezydenta do udzielenia odpowiedzi Komisji Rewizyjnej na zadane pytania.

‒ Radca  Prawny  Marek  Harz  przekazał,  że  to  zależy  od  zakresu  pytania.  Termin  musi  być
dostosowany do zakresu pytania i do możliwości udzielenia odpowiedzi na to pytanie, bo jeżeli
materiał będzie bardzo obszerny, to wiadomo, że termin będzie dłuższy, ale co do zasady nie
ma  wprost  terminu,  który  by  z  ustawy  obligował  Prezydenta  do  udzielenia  odpowiedzi
w terminie 7 dni, czy 14.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że rozumie, że rozmawiamy o terminie, który
przekroczył  już kilka miesięcy,  więc zastanawia się,  czy tu już nie ma jakiegoś przedłużania
terminu udzielania odpowiedzi na to pytanie?

‒ Radca Prawny Marek Harz przekazał,  że z tego,  co wie,  to jest  jakaś korespondencja,  więc
chyba nie jest tak, że wpłynęło pierwsze zapytanie w sierpniu i do dzisiaj nie ma żadnej reakcji. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie twierdzi, że nie ma reakcji, tylko że nie
ma odpowiedzi na zadawane pytania.

‒ Radna  Anna  Szukalska  powtórzyła,  że  pierwsza  prośba  była  prośbą  ogólną  o  dostarczenie
dokumentacji.  W  związku  z  powyższym  Prezydent  poprosił  o  wskazanie  dokładnie,  jaką
dokumentację.  Oczywiście  Komisja  Rewizyjna  miała  na  myśli  całość.  Więc  to  uzupełniono
i poproszono o spis wszystkich spraw, które są prowadzone, bo nie można było porozmawiać
z pracownikiem, który się  tym zajmuje.  Prezydent  odpowiedział,  wykazując  ten spis  spraw,
w związku z powyższym w październiku poproszono o wszystkie te sprawy, które Prezydent
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sam wykazał Komisji Rewizyjnej. Nie było żadnej innej korespondencji wyjaśniającej, że jeszcze
coś komisja ma doprecyzować.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał Prezydenta czy jest możliwość, aby przekazywać
te informacje do Komisji Rewizyjnej sukcesywnie, jeżeli tych spraw, zakładam, jest 5 czy 10,
to odpowiadać kolejno. Uznał, że gdyby sukcesywnie spływały te dokumenty, to można byłoby
procedować dalej. 

‒ Radna Anna Szukalska przekazała, że w którejś korespondencji była też informacja, że rzekomo
ich jest bardzo dużo. Nie znalazło to jednak potwierdzenia, kiedy byliśmy bezpośrednio w tym
biurze.  Wskazano,  że  komisja  nie  upiera  się,  że  ta  dokumentacja  ma  być  przekazana,
powiedzmy, do sali błękitnej, gdzie Komisja Rewizyjna obraduje, ale Komisja dostosuje się, gdy
Prezydent wyznaczy miejsce i wskaże tą dokumentację. Niestety, również to nie zadziałało.

‒ Radny Mirosław Lenk uznał po pierwsze, że Komisja Rewizyjna jest szczególną komisją, bo ona
jest  wprost  uregulowana  w  ustawie,  jako  obligatoryjna  z  przypisanymi  zadaniami,  a  tutaj
padają pytania, ile czasu ma Prezydent na udzielenie odpowiedzi. Szczerze mówiąc, odpowiedź
jest prosta:  niezwłocznie.  Wtedy, kiedy jest w stanie przygotować odpowiednie dokumenty
i tak powinno zwyczajnie być. Dodał, że nie przypomina sobie w historii jego długoletniej pracy
w  urzędzie,  żeby  Prezydent  kiedykolwiek  odmówił  udzielenia  informacji  czy  przekazania
dokumentów Komisji Rewizyjnej lub też, żeby jakikolwiek pracownik Urzędu odmówił kontaktu
z Komisją Rewizyjną, udzielania wyjaśnień. Dalej przekazał, że dziwi się, że radca prawny tego
nie  przeczytał,  bo  z  omawianej  korespondencji  wynika,  że  to  jest  wyraźne  przeciąganie,
unikanie  odpowiedzi.  Odsyłanie  do  paragrafów  i  przepisów jest  jakąś  metodą,  ale  to  jego
zdaniem jest utrudnianie działalności Komisji Rewizyjnej. Padają więc pytania, czy Rada Miasta
ma obsługę prawną, czy nie ma. Ma, bo jest umowa, nie ma, bo jest konflikt interesów. Jeśli
spór  dotyczy  dwóch  organów,  to  trudno,  żeby  kancelaria  wynajęta  przez  Urząd  Miasta
wydawała  opinię  w  tym  sporze.  I  to  sobie  gdzieś  tam  leży.  Komisja  się  poskarżyła  Radzie
i okazuje się, że skarga Komisji do Rady jest nieskuteczna, bo nie przysługuje. Więc skarżą się
później  Radni,  wchodzący  w  skład  Komisji,  już  nie  jako  Komisja,  tylko  jako  Radni.  To  też
niewiele dało, Rada uznała skargę za zasadną. No i cóż z tego? Jedyną sankcją dla Prezydenta
są  ewentualne  wybory,  gdzie  mieszkańcy  mogą  ewentualnie  zmienić  zdanie,  co  do
konsekwencji działania tego organu. Na dłuższą metę jest to nie do przyjęcia, bo jest to paraliż
pracy Komisji Rewizyjnej, której zlecamy w roku kilka poważnych rzeczy do zrobienia, no i one
nie  kończą się  żadnym efektem. Dawno nie  były  przedstawiane wyniki  kontroli.  Można się
z nimi zgadzać lub nie zgadzać, po prostu taki jest wynik kontroli. Komisja Rewizyjna ma ten
charakter, że w tej Komisji są przedstawiciele wszystkich klubów, więc trudno też jej zarzucić
z góry, że jest tendencyjna i staje po czyjejś stronie. Tutaj nawet trudno robić taki zarzut, bo nie
ma  do  czego,  bo  nie  ma  wyników  kontroli.  Zachodzi  więc  normalne  podejrzenie,  czy  nie
ujawnianie  tych  informacji,  nie  przekazywanie  dokumentów,  to  jest  próba  ukrycia  czegoś,
czy nie? Wcale nie zakłada, że tak jest. Bardziej zakrawa to na jakieś osobiste relacje między
Radnymi, a Prezydentem, które później  rzutują na pracę Komisji  i  całej  Rady.  Dodał,  że nie
potrafi  wskazać  wyjścia  z  tej  sytuacji,  bo  Prezydent  powie,  że  działa  zgodnie  z  przepisami
prawa. Komisja też działa zgodnie z przepisami prawa, tylko nie może kończyć swoich kontroli.
Dla niego to jest nie do przyjęcia. 

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  poprosił  Prezydenta  o  udzielenie  informacji  Radzie,
czy i kiedy może liczyć na udzielenie informacji Komisja Rewizyjna w zakresie tej kontroli.

‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  zawsze  udzielamy  informacji,  staramy  się
wszystkie  dokumenty  udostępnić,  jeśli  zachodzi  jakaś  wątpliwość,  należy  dokonać  analizy.
Dodał,  że  samej  tej  sprawy nie  zna,  to  nie  jest  tak,  że  interesuję  się  akurat  tą,  albo  inną
kontrolą,  czy  poszczególną  sprawą,  która  jest  procedowana  w  ramach  Urzędu  Miasta.
Oczywiście zwróci uwagę na to, w czym leży problem i w najbliższym czasie poinformuję Radę. 

‒ Radna  Anna  Szukalska  uznała,  że  może  Prezydent  po  prostu  odpowie,  uparcie  twierdząc,
że  zawsze  odpowiada,  dlaczego  nie  udzielił  odpowiedzi  na  pismo  Komisji  Rewizyjnej
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z 6 października, gdzie Komisja wniosła o udostępnienie dokumentów, które Prezydent sam
wykazał?

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy powtórzył, że zapozna się z tą sprawą i udzieli informacji.
‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  trudno  będzie  w  tym  momencie

wypracować jakieś stanowisko. Prośba Komisji do Rady jest zawarta w tym piśmie i Rada musi
nad tym w najbliższym czasie się pochylić.  Dalej  zapytał,  ile czasu potrzebuje Prezydent na
zapoznanie się ze sprawą i udzielenie odpowiedzi na pytania?

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że dwutygodniowy termin jest wystarczający.
‒ Radna  Anna  Szukalska  przypomniała,  że  Komisja  Rewizyjna  ma posiedzenie  1  marca,  więc

dobrze byłoby, żeby do tego posiedzenia Prezydent odpowiedział, zważywszy na fakt, że miał
na to czas od 6 października.

‒ Radny Piotr Klima zapytał, czy Prezydent zechce do końca kadencji poważnie traktować Radę
Miasta i Radnych? Czy tak będzie, jak do tej pory?

‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  zawsze  poważnie  traktuję  Radnych  i  Radę
Miasta.

‒ Radny Piotr Klima uznał, że to żarty i z tych żartów wychodzi nieszczęście dla miasta.
‒ Radny  Marcin  Fica  przekazał,  że  Komisja  Rewizyjna  udała  się  do  biura,  w  którym  ponoć

znajdują się dokumenty, nie było tam nikogo. Komisja przeszła do biura Prezydenta i pytano go
w którym biurze znajdują się dokumenty? Odpowiedzią Prezydenta było „na piśmie”. 

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął
przedmiotowy punkt obrad. 

5.  Uchwała  w sprawie  zatwierdzenia  wniosku  o  wsparcie  ze  środków Rządowego  Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością z siedzibą w
Raciborzu (budynek A).

‒ Radna Justyna Henek – Wypior przekazała, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt
przedmiotowej uchwały.  

‒ Radny Marcin Fica wskazał, że są dwie uchwały, budynek A i budynek B. Z tego, co tu wynika,
są różne kwoty. Czy te budynki będą inne? Drugi będzie mniejszy? Z czego to wynika. 

‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  oczywiście  te  wnioski  były  sporządzane
w oparciu o kosztorys i być może, jeśli już są poczynione pewne prace związane z pierwszym
budynkiem, to kolejnych prac jakby nie trzeba wykonywać? Ale co do szczegółów, nie umie
odpowiedzieć, czym to się różni. Natomiast jest to drobna różnica i ona raczej wynika z tego,
że ten drugi budynek jest po prostu drugim w kolejności.

‒ Radny  Mirosław  Lenk  zapytał  o  szacunkowy  koszt  realizacji  całego  przedsięwzięcia  według
kosztorysu inwestorskiego.

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że dofinansowanie jest na poziomie 35 mln zł.,
ale być może, że będzie wyższe. Natomiast po naszej stronie, o ile dobrze pamięta, jest to
około 8 mln zł. zaangażowania, czyli w sumie 43 mln zł. Jeżeli się uda, to oczywiście ten udział
własny spadnie.

‒ Radna  Ludmiła  Nowacka  przekazała,  że  nie  dyskutowano  na  temat  tego  budownictwa  na
Komisji Oświaty, dlatego zapytała, jak wygląda zapotrzebowanie w tym obszarze, zawsze były
tworzone listy. Jak będzie wyglądało zasiedlenie tych budynków? 

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że zasiedlenie tych budynków będzie w podobnej
formule, jak w dwóch poprzednich, czyli  TBS jest instytucją,  która buduje, a potem Miejski
Zarząd Budynków będzie to zasiedlał, wynajmując całość od TBS-u. Ta formuła pozwala uzyskać
właśnie tak wysokie dofinansowanie.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do
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dalszej dyskusji zarządził głosowanie.
‒ Głosowano w sprawie:  

przyjęcia  Uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  wniosku  o  wsparcie  ze  środków  Rządowego
Funduszu  Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym
Raciborskim  Towarzystwie  Budownictwa  Społecznego  Spółka  z  ograniczoną
odpowiedzialnością z siedzibą w Raciborzu (budynek A).
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1

‒ Wyniki imienne:  
ZA (21)
Marian  Czerner,  Marcin  Fica,  Leon  Fiołka,  Justyna  Henek-Wypior,  Piotr  Klima,  Krystyna
Klimaszewska,  Zygmunt  Kobylak,  Michał  Kuliga,  Magdalena  Kusy,  Mirosław  Lenk,  Jarosław
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin,
Paweł  Rycka,  Anna  Szukalska,  Michał  Szukalski,  Anna  Wacławczyk,  Eugeniusz  Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Irena Białuska
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/773/2023 w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków
Rządowego Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w istniejącym
Raciborskim Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością    z
siedzibą w Raciborzu (budynek A).

6.  Uchwała  w sprawie  zatwierdzenia  wniosku  o  wsparcie  ze  środków Rządowego  Funduszu
Rozwoju  Mieszkalnictwa  na  sfinansowanie  objęcia  udziałów  w  istniejącym  Raciborskim
Towarzystwie  Budownictwa Społecznego Spółka z  ograniczoną odpowiedzialnością  z  siedzibą
w Raciborzu (budynek B).

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków Rządowego 
Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w istniejącym 
Raciborskim Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością z siedzibą w Raciborzu (budynek B). 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/774/2023 w sprawie zatwierdzenia wniosku o wsparcie ze środków
Rządowego Funduszu Rozwoju Mieszkalnictwa na sfinansowanie objęcia udziałów w istniejącym
Raciborskim Towarzystwie Budownictwa Społecznego Spółka z ograniczoną odpowiedzialnością    z
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siedzibą w Raciborzu (budynek B). 

7.  Uchwała  w  sprawie  programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania
bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2023 rok.

‒ Radny Michał Szukalski przekazał, że Komisja GMOŚiBP po dyskusji i deklaracji wprowadzenia
zmian, wstrzymała się od zaopiniowania projektu uchwały. 

‒ Radna Justyna Henek – Wypior przekazała, że na Komisji RGBiF odbyła się burzliwa dyskusja,
po czym z  uwagi  na konieczność  wprowadzenia zmian Przewodniczący  Komisji  odstąpił  od
opiniowania uchwały. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o przedstawienie tych wszystkich zmian, które
w tym programie zostały uwzględnione.  

‒ Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa przekazał, że po burzliwej dyskusji, szczególnie
na poniedziałkowej Komisji, do projektu uchwały program opieki nad zwierzętami bezdomnymi
oraz  zapobieganiu  bezdomności  zwierząt  na  terenie  miasta  Racibórz  na  rok  2023,
wprowadzono  zmiany  w  §  3.  Zmianie  uległ  pkt  3.,  który  brzmi  obecnie:  "Do  schroniska
przyjmowane  są  bezdomne  zwierzęta  z  terenu  gminy  z  uwzględnieniem  zapisów  pkt  4.".
Dodano  pkt  4,  w  którym  zostało  zapisane,  że  "Do  schroniska  przyjmowane  są  zwierzęta,
właścicielskie z terenu gminy w sytuacji, gdy zmarł właściciel: 1) zmarł właściciel zwierzęcia,
a  spadkobierca  nie  jest  w  stanie  zapewnić  zwierzęciu  opieki,  2)  były  właściciel  zwierzęcia
wyprowadza  się,  a  w  nowym  miejscu  zamieszkania  nie  ma  warunków  do  utrzymania
zwierzęcia". Wprowadzono także zmianę w § 11 pkt 1 podpunkcie 1 lit. b, gdzie wprowadzono
zapis  o  czipowaniu  także  kotów,  poprzednio  dotyczyło  to  czipowania  tylko  psów.
Wprowadzono także zmianę w § 7, gdzie poszukiwanie nowych właścicieli dla zwierząt poza
zwierzętami bezdomnymi zostało rozszerzone także na zwierzęta właścicielskie, gdzie właśnie
właściciele z różnych powodów nie mogą już zapewnić zwierzęciu należytej opieki. Schronisko
będzie w tym momencie prowadzić akcję adopcyjną,  także dla takich zwierząt.  I  tak jak już
wspomniałem na Komisji  Budżetu,  z  uwagi  na  to,  że  znacznie  wzrosły  koszty  prowadzenia
podstawowej działalności schroniska, część kosztów, tutaj głównie mam na myśli § 12 ust. 1
pkt 1 lit.  b,  zostało przeniesionych do lit.  a tego samego podpunktu.  W związku z tym dla
zapewnienia  bezdomnym  zwierzętom  miejsca  w  schronisku  dla  zwierząt  w  planie  jest
przewidziane  532 115 zł,  a  na  opiekę nad wolno żyjącymi  kotami,  w tym ich  dokarmienie:
20 000 zł.  W pozostałym  zakresie  uwagi,  które  zostały  składane  przez  organizacje,  głównie
z  powodów  finansowych,  nie  zostały  uwzględnione,  ale  zostało  na  Komisjach  właśnie
przytoczone,  że  jeżeli  takie  możliwości  finansowe  się  pojawią,  szczególnie  program,  który
w nowej formule został zaproponowany przez organizacje, czyli wprowadzenie dofinansowanej
kastracji i sterylizacji zwierząt właścicielskich w przyszłym programie, albo jeżeli w tym roku
jeszcze znajdą się pieniądze, zostanie też wprowadzony w gminie. W zeszłym roku ten program
nie doszedł do skutku z uwagi na to, że nie znalazł się chętny gabinet weterynaryjny, który tego
typu usługi chciałby świadczyć dla Urzędu. Akcja ofertowa nie przyniosła rezultatu, a właśnie
w  tym  roku  z  uwagi  na  znaczny  wzrost  kosztów  prowadzenia  podstawowej  działalności
schroniska  oraz  właśnie  negatywne  doświadczenia  zeszłoroczne,  ten  punkt  także  został
wykreślony z programu opieki.  

‒ Radna Anna Szukalska przekazała, że analizując uwagi zgłoszone do projektu uchwały właśnie
przez  te  organizacje,  była  m.in.  również  propozycja  wprowadzenia  pewnych  wytycznych
działania i realizacji opieki nad rannymi lub chorymi kotami wolno żyjącymi. Była propozycja
zmiany wprost i przedstawiciele poinformowali ją, że przepisali to niejako z takiego programu,
który ma Kędzierzyn-Koźle, więc poprosiła, aby naczelnik mógł się do tego odnieść, dlaczego
propozycja tej zmiany nie została ujęta?

‒ Naczelnik Piotr Glapa odpowiadając na to pytanie, powołał się na kwestie finansowe, gdzie
koszty  podstawowej  działalności  schroniska  wzrosły  znacznie,  co  można  zweryfikować  na
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przykładzie bardzo trudnego procesu zawarcia umowy na ten rok. Postępowanie, które odbyło
się w grudniu, zostało unieważnione, później  próbowaliśmy bezskutecznie znaleźć podmiot,
który mógłby świadczyć usługi na rzecz Raciborza w zakresie realizacji programu na zewnątrz.
Ostatecznie  udało  nam  się  zawrzeć  umowę  na  okres,  na  razie  tylko  3  miesięcy
z Przedsiębiorstwem Komunalnym na prowadzenie schroniska na ulicy Komunalnej, tak jak to
było dotychczas. Mamy nadzieję, że uda nam się zapewnić w tej formule realizację programu
do  końca  br.  i  przejść  do  takiej,  powiedzmy,  typowej,  standardowej  i  pewnej  formy
zabezpieczenia zwierząt bezdomnych w Raciborzu. A drugim takim powodem, dla którego ten
zapis nie został  wprowadzony do programu opieki,  są wątpliwości  ze strony Urzędu,  co do
możliwości weryfikacji, wprowadzenia tego typu działań przez wolontariuszy względem kotów
wolno  żyjących.  Przy  czym  jednocześnie  chcę  zapewnić,  że  wszystkie  zwierzęta,  które  już
trafiają na schronisko, albo są poddawane zabiegom sterylizacji, kastracji, tak jak właśnie koty
wolno  żyjące,  mają  zapewnioną  podstawową  opiekę  medyczną,  gdyż  chociażby  takich
zabiegów na kocie chorym przeprowadzić się nie da. Ale zgadzam się także, że na tę chwilę
miasto nie zabezpiecza w pełni potrzeb wszystkich kotów wolno żyjących, gdyż nas po prostu
w tym momencie na to nie stać. 

‒ Radna Anna Szukalska zapytała do kiedy jest umowa na prowadzenie schroniska z PK?
‒ Naczelnik Piotr Glapa przekazał, że do 30 kwietnia.
‒ Radna Anna Szukalska podkreśliła, że Rada Miasta w uchwale budżetowej, w której określone

były środki na prowadzenie schroniska, uzupełniła ten zapis o to, by zostało to prowadzone
przez  Przedsiębiorstwo  Komunalne.  Prezydent  zaskarżył  to  m.in.  do  Regionalnej  Izby
Obrachunkowej i na szczęście Regionalna Izba Obrachunkowa nie dopatrzyła się tutaj żadnych
naruszeń, więc taki zapis pozostał. Dodała, że zgłosi jeden wniosek, który wynika m.in. z tych
uwag,  które  zgłaszali  zarówno  przedstawiciele  organizacji,  jak  i  Rada  Działalności  Pożytku
Publicznego.  Mianowicie  w  §  12  ust.  1  lit.  b,  opieka  nad  wolno  żyjącymi  kotami,  w  tym
dokarmianie  jest  20 000  zł.  W pierwotnej  w  wersji,  którą  otrzymali  radni,  było  79 665  zł.
i rozumiem, że z tej kwoty zostało to przeniesione do tego pkt a - zapewnienie bezdomnym
zwierzętom miejsca w schronisku. Natomiast była dyskusja, w której też uczestniczyła, właśnie
przedstawicieli  zarówno  organizacji  tych  społecznych,  jak  i  Rady  Działalności  Pożytku
Publicznego.  Wskazywali,  żeby w pkt  e,  poszukiwanie  właścicieli  dla  bezdomnych zwierząt,
zmniejszyć tą kwotę i przekazać do tego punktu b. W związku z powyższym złożyła wniosek,
aby z tej kwoty 28 597 zł przekazać 25 000 dodatkowo na tą opiekę dla wolno żyjących kotów,
w tym dokarmianie, tam będzie 45 000. Tu nam pozostanie 3 597 zł. Tak na szybko sprawdziła
taki program w Rybniku, oni mają tę kwotę całkowitą zbliżoną do nas i na to poszukiwanie
mają tutaj 3 000 zł. Z tego, co mówili przedstawiciele, to odbywa się to również, przy bardzo
dużym wsparciu właśnie organizacji  społecznych i  głównie poprzez portale społecznościowe
typu  Facebook.  W  związku  z  powyższym,  jakby  na  prośbę  organizacji  składa  ten  wniosek,
aby dokonać tej zmiany w tym punkcie, czyli w § 12 ust. 1 pkt e zmniejszyć do kwoty 3 597 zł.,
a te 25 000 zł dodać do pkt b, do tych 20 000, razem będzie 45 000. 

‒ Radna Ludmiła Nowacka uznała, że tego typu sprawy społeczne też powinny być poruszane na
Komisji Oświaty. 

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił o przygotowanie wniosku do przegłosowania.
‒ Radny Mirosław Lenk poprosił o informacje na temat wydatków ponoszonych w ramach tego

punktu adopcji, bo on rzeczywiście w różnych gminach, różnie jest wykonywany, najczęściej
robią to wolontariusze na stronach internetowych, bezpłatnie. Nie wiem, czy tutaj była umowa
zlecenie  z  kimś,  kto  prowadził  tą  stronę  adopcyjną?  Czy  to  są  wyprawki  dla  oddawanych
zwierząt? 

‒ Naczelnik Piotr Glapa przekazał, że dokładne koszty poda pisemnie później. Jeżeli chodzi o to,
jakie czynniki  składają się na tę kwotę, to poza kosztami prowadzenia strony internetowej,
które są kosztami znikomymi i  powiedzmy, że pomijalnymi w całych kosztach,  to są koszty
czasu pracowników, którzy tam te ogłoszenia umieszczają, zamieszczają zdjęcia, komentarze,
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prowadzą  później  rozmowy  z  przyszłymi  osobami,  które  zwierzęta  adoptują.  Ale  w  tym
momencie, gdy te środki są przesuwane na inny punkt, większy nacisk w schronisku, będzie
musiał  zostać  przestawiony  po  prostu  na  wolontariuszy,  tak  jak  tutaj  zresztą  radna  Anna
Szukalska powiedziała, wolontariusze też biorą w tym udział. Zresztą w samym § 7 mamy zapis,
że  poszukiwanie  nowych  właścicieli  dla  zwierząt  odbywa  się  nie  tylko  przez  schronisko,
ale także przez inne podmioty.  Tutaj  właśnie mam na myśli  organizacje.  Dlatego nie wnosi
zastrzeżeń co do tego, że te środki są przesuwane na inną pozycję w programie opieki, gdyż to
będzie wymagało jedynie niewielkiego przesunięcia. Dodał, że po poniedziałkowym spotkaniu
z  przedstawicielami  wolontariuszy,  nadal  będą  oni  na  schronisku  pomagać,  obecnie
opracowujemy nowe zasady współpracy, będą podpisane nowe porozumienia już tym razem
z Gminą, a nie z Przedsiębiorstwem Komunalnym. 

‒ Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  rozumiem,  że  te  zapisy  zostaną  usankcjonowane
i  respektowane  przez  Przedsiębiorstwo  Komunalne,  które  jest  właścicielem  tego  terenu
i realizuje zadania?

‒ Naczelnik Piotr Glapa potwierdził, że tak. 
‒ Radny Mirosław Lenk przekazał, że Naczelnik wyjaśnił to dość precyzyjnie, wraz ze swoją opinią

na  temat  proponowanej  zmiany,  więc  tym  bardziej  nasze  wątpliwości  się  rozwiały.  Uznał,
że prezes nie zatrudniał specjalnie pracowników do prowadzenia adopcji i byli to pracownicy,
którzy na co dzień zajmują się pewnie innymi też sprawami w schronisku, więc jakiegoś ubytku
z  tego  tytułu  na  pewno  w  tej  kwestii  nie  będzie.  Adopcja  jest  bardzo  ważna  i  jest  to
rzeczywiście istotny element. 

‒ Przewodniczący Rady Miasta z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie, najpierw
wniosku, a później całej uchwały.

‒ Głosowano wniosek w sprawie:  
przeniesienia kwoty 25.000 zł, w paragrafie 12 ust. 1, pkt 1 z pkt. e do pkt. b. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (17)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, 
Michał Szukalski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)
Marcin Fica, Henryk Mainusz, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Irena Białuska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania
bezdomności  zwierząt  na  terenie  Miasta  Racibórz  na  2023  rok  (po  konsultacjach
i autopoprawce i poprawce radnych). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (18)
Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna Klimaszewska, 
Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław Łęski, Dawid 
Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)

14



Marcin Fica, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Irena Białuska, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/775/2023 w sprawie programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta Racibórz na 2023 rok. 

‒ Przewodniczący Radny Marian Czerner zgodnie z zapowiedzą zarządził 20 minut przerwy. 
Przerwa od godz. 16:55 do godz. 17:20. 

8. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

− Radny Michał Kuliga przekazał,  że Komisja OKSRiOS nie opiniowała projektu przedmiotowej
uchwały.

− Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  po informacji  Zastępcy  Prezydenta
Miasta Dominika Koniecznego o rozstrzygnięciach Regionalnej Izby Obrachunkowej odstąpiła
od opiniowania projektu przedmiotowej uchwały. 

− Radna  Justyna  Henek  –  Wypior  przekazała,  że  Komisja  RGBiF  zaopiniowała  pozytywnie
zmieniony projekt przedmiotowej uchwały. 

− Kierownik  Referatu  ds.  Budżetu  i  Analiz  Alicja  Sierant  przedstawiła  założenia  zmienionego
projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 r. 

− Radny Marcin Fica zapytał o powód przesunięcia środków z programu Senior 60+ i Rodzina+
do Ośrodka Sportu i  Rekreacji.  Dalej zapytał  o zmniejszenie środków w zadaniu utrzymanie
zieleni w pasie drogowym i przeznaczenie ich na zimowe utrzymanie dróg. Zapytał też o zakres
napraw przy słupkach na Rynku. Dalej  zapytał  czy wcześniej  nie widziano o tym, że będzie
należało wykonać przyłącze węzła cieplnego do Przedszkola Nr 24. 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  powodem zwiększenia  środków na zimowe
utrzymanie  dróg  były  dwa  istotne  ataki  zimy.  W  zakresie  słupków  na  Rynku  przekazał,
że system ich wypinania praktycznie już nie działa więc wymagają one naprawy. W zakresie
węzła  cieplnego  przedszkola  przekazał,  że  w  zeszłym  roku  PGNiG  odmówiła  przyłączenia,
niemniej jest możliwość podłączenia przedszkola w tym roku. W zakresie środków z programu
Senior 60+ i Rodzina+ przekazał, że stanowią one równowartość udzielonych zniżek za wstępy
na krytą pływalnię, halę i korty ziemne za okres od 01.10.2022 r. do 31.12.2022 r.  

− Radna Anna Szukalska zapytała, czy na zadanie związane z optymalizacją zużycia energii miasto
otrzymało jakąś dotację.

− Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  środki  te  stanowią  dotację
otrzymaną w ramach Raciborskiego Klastra Energii. 

− Radny Marcin Fica poprosił o wyjaśnienie pozycji dodatek energetyczny po stronie OPS-u.
− Kierownik  Referatu  ds.  Budżetu  i  Analiz  Alicja  Sierant  wyjaśniła,  że  chodzi  o  dodatki

energetyczne wpłacane mieszkańcom. 
− Radny  Henryk  Mainusz  zapytał  o  zasady  uzyskiwania  ulgowych  wejść  na  przedstawienia

w ramach programu Senior 60+.
− Prezydent Miasta Dariusz Polowy wyjaśnił, że jest to program, który obowiązuje już wiele lat

w  naszym  mieście.  Dofinansowanie  przewidziane  jest  jednak  tylko  do  przedstawień
organizowanych przez RCK. W przypadku operetki było to przedstawienie organizowane przez
podmiot zewnętrzny. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi  na pozytywną opinię komisji  i  brak chętnych
do dalszej dyskusji zarządził głosowanie. 

− Głosowano w sprawie:  
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. 
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Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1)
Mirosław Lenk
NIEOBECNI (2)
Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/776/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

9. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że jest to projekt uchwały wprowadzony do
porządku w trakcie sesji, nie był więc opiniowany przez komisje. 

‒ Radny Mirosław Lenk przekazał, że radni wcale nie są szczęśliwi z tego, że trzeba ograniczyć
zadania zaproponowane w grudniu, a zgłoszone przez mieszkańców. Na wspólnym spotkaniu
klubów  radnych  ustalono  jednak,  że  będą  dążyć  do  tego,  aby  te  zadania  w  tym
i w przyszłorocznym budżecie zrealizować. Z żalem zdjęto więc środki na zakup terenu przy
ul.  Ogrodowej  i  pewnie  ten  temat  jeszcze  nie  raz  powróci.  W  zakresie  Brzezia  jest
porozumienie z Prezydentem, aby zamknąć to zadanie w tym roku, jeśli tylko uda się pozyskać
wystarczające środki.     

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że w Brzeziu to chodzi o szatnie dla LKS-u. 
‒ Radna Anna Szukalska przekazała, że decydując się na takie zmiany, radni starali się brać pod

uwagę jak  najliczniejsze  głosy  mieszkańców.  Dodała,  że  nie  było  jednak żadnej  współpracy
z  Prezydentem,  pomijając  tą  po  decyzji  RIO.  Wskazała,  że  Prezydent  już  w  grudniu  mógł
wykazać  inicjatywę i  zaprosić  radnych  do  rozmów,  tym  bardziej,  że  chodziło  o  propozycje
zgłaszane przez mieszkańców. Dodała, że łatwo jest później publicznie, na konferencji rzucać
oskarżenia. Prezydent powinien jednak sobie odpowiedzieć, czy ten popiół chce sypać tylko na
głowę radnych, a sobie nie ? Dalej przekazała, że przykre i szokujące było wystąpienie Zastępcy
Prezydenta Dominika Koniecznego, jak skrytykował propozycje zmian do budżetu. Radni jednak
słuchając  głosu  mieszkańców  zgłosili  te  propozycje,  bo  nie  było  odzewu  i  wspólnego
uzgodnienia.  Uznała,  że  ta  krytyka  nie  była  przyjemna,  nie  była  też  stosowna,  a  RIO  nie
dopatrzyło  się  tych  wszystkich  uchybień,  które  tak  zostały  skrytykowane.  Dalej  wskazała,
że stoimy jednak przed innym ważnym problemem i dobrze by było, aby Prezydent dzisiaj na to
odpowiedział.  Nie  została  zakwestionowana  przez  RIO  uchwała  w  sprawie  wstrzymania
wykonania inwestycji.  Co gorsze RIO nie poddało się presji  manipulacyjnej Prezydenta i  nie
przywróciło  do  budżetu  zadania  pn.  Raciborskie  Centrum  Aktywnej  Integracji  Społecznej,
a  Prezydent  wydatkował  środki.  Radni  uważają,  że  wydanie  polecenia  dyrektorowi
o wydatkowaniu środków przekraczało środki określone w uchwale i  w budżecie. W ocenie
radnych doszło do naruszenia dyscypliny finansów publicznych. W związku z powyższym radni
zamierzają  złożyć  stosowny wniosek  do rzecznika.  Wskazała,  że  został  poczyniony  wydatek
ponad  2  mln  zł  co  wiąże  się  z  niegospodarnością.  Zadania  nie  ma,  a  środki  zostały
wydatkowane.  Dalej  wskazała,  że  Prezydent  zgłosił  do  programu  Polski  Ład  rozbudowę
H2Ostróg z nazwą zadania - rozbudowa Raciborskiego Centrum Aktywnej Integracji Społecznej,
gdzie wiemy, że na dzień dzisiejszy nie ma takiego zadania. Zapytała więc jak Prezydent sobie
to wyobraża.  Dodała,  że radni nie mogą zagłosować nad przyznaniem wkładu własnego na
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zadanie  o  takiej  treści,  którego  nie  ma.  Oczywiście  Prezydent  na  konferencji  powiedział,
że to jest wina radnych, zawsze jest wina radnych. Wskazała natomiast, że radni byli otwarci
do  rozmowy  do  samego  końca,  ale  podpisaniem  umowy  w  dniu  15  grudnia  Prezydent
definitywnie pokazał  radnym, że nie ma już  żadnych  uzgodnień.  Uzgodnienia były  znacznie
wcześniej i Prezydent nie dotrzymał tej umowy. Natomiast teraz ważne jest to jak będzie to
realizowane i co z tymi wydatkowanymi środkami, bo zadania nie ma.                 

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że jasno trzeba powiedzieć, że nikt nigdy wcześniej
w naszym mieście nie miał takiego dostępu do prezydenta jak teraz mają mieszkańcy do niego.
Każdego  roku  jest  przynajmniej  raz  w  każdej  dzielnicy,  na  spotkaniu  z  mieszkańcami.
Wyjątkiem była  pandemia.  Oprócz  tego,  niezależnie  od  godzin  przyjęcia  stron,  spotyka  się
z  mieszkańcami  w  różnych  miejscach  miasta.  Wychodzi  więc  na  to,  że  tylko  radni  mają
problem,  aby  się  z  nim  spotkać.  Dodał,  że  wczoraj  czekał  na  radnych,  otrzymał  jednak
informację, że radni muszą się jeszcze rozmówić. Dodał, że werdykt RIO był znany od czwartku.
Osobiście maksymalnie to przyśpieszył, tak aby jeszcze dzisiaj stosowna uchwała się pojawiła.
Odnośnie tonu wypowiedzi  jego zastępcy przekazał,  że kilka sesji  wstecz padły słowa z ust
doświadczonego samorządowca, że samorząd to nie przedszkole, więc nie ma się o co obrażać.
Dodał, że różnego rodzaju zabiegi retoryczne zdarzają się zarówno radnym, jak i jemu i jego
zastępcom.  Stąd  nie  jest  istotne  jaki  jest  to  ton,  ale  to,  o  co  chodziło.  Była  to  wyraźna
wskazówka, ostrzeżenie przed tym, że jest to nieracjonalne zwiększanie dochodów, co zresztą
zostało  podniesione  przez  RIO.  Szczęśliwie,  prawdopodobnie  RIO  nie  będzie  musiała
unieważnić naszej uchwały budżetowej.          

‒ Radna Anna Szukalska (Ad Vocem) przekazała, że Prezydent nie odpowiedział na najważniejsze
pytania. Dodatkowo zapytała, ile zastrzeżeń Prezydent zgłosił do RIO, a ile RIO uwzględniło. 

‒ Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  mając  doświadczenie  roku  ubiegłego,  RIO
w pierwszym podejściu nie odniosła się do wszystkich spraw.  Koniec końców w listopadzie
sprawa została zakończona uchwałą Rady, która przywracała środki na to zadanie.   

‒ Radny Michał Szukalski (Ad Vocem) przekazał, że Prezydent ostrzeżenia zastępcy jakoś umiał
usłyszeć.  Natomiast  nie  usłyszał  tego,  że  od długiego czasu  Rada  Miasta  wypowiadała  się,
że nie poprze tej inwestycji, tj. budowy lodowiska. 

‒ Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że Rada Miasta wyraziła swoją wolę w listopadzie,
w uchwale, przywracając te środki do budżetu miasta. 

‒ Radny Mirosław Lenk przekazał, że nie będzie wracał do listopada, bo nie ma to sensu. Tutaj
jest spór czyją jest to porażką. Dodał, że radni nie są dumni z tego, że dokonują takich zmian
w budżecie i  że nie potrafią się  porozumieć z Prezydentem. Dodał,  że Prezydent nie widzi
w Radzie partnerów do wskazywania kosztownych rozwiązań. Uznał, że najlepiej byłoby, gdyby
sukcesy  i  porażki  mogliby  przypisywać  sobie  wspólnie.  Dodał,  że  nie  będzie  dochodził,  ile
sukcesów w sporze przed RIO jest prezydenta, a ile rady. Generalnie uznał, że ta sprawa jest
wspólną porażką, bo nie udaje się porozumieć w wielu kwestiach. Kiedyś było tak, że najpierw
należało przygotować dokumentację projektową, złożyć wniosek, wystartować w konkursie,
przebić się przez konkurencję i udowodnić zasadność. Dzisiaj daje się tytuł i dostaje się środki.
Prowokuje to do różnych dziwnych zachowań. Powtórzył, że to co dzisiaj jest inwestycją, jutro
jest już tylko kosztem utrzymania.  Dodał, że w tym roku były ogromne trudności  w spięciu
budżetu  z  uwagi  na  regułę  finansową i  będzie  coraz  trudniej.  Wskazał,  że  przedsięwzięcia
jak tężnie, jak budowa lodowiska,  rozbudowa Aquaparku,  budowa parku zachodniego będą
stwarzać  tylko  większe  problemy,  bo  to  będą  większe  koszty  utrzymania.  Niedługo  jedyną
inwestycją będzie przekopanie wspólnie z mieszkańcami kawałka parku. Tak już jest w wielu
miastach na zachodzie. Wracając do rozstrzygnięć RIO przyznał, że będąc prezydentem nigdy
nie spierał się z radą. Równość stron przed RIO jest dla niego jakimś ewenementem. Wskazał,
że radni otrzymują informacje zwrotne z RIO na dwa dni przed kolegium i pozostaje tylko jeden
dzień na przygotowanie odpowiedzi. Uznał to za niedopatrzenie, bądź RIO nierówno traktuje
organy władzy samorządowej. Dodał, że radni nie mają wsparcia i ta nierówność jest widoczna
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gołym  okiem.  Radni  poprosili  o  wsparcie  radców  prawnych  urzędu,  odpowiedź  była  taka,
że oczywiście tak, ale nie przy tym sporze. Radni znów zostali bez pomocy prawnej. Osobiście
przeprosił  Radę,  że  apelował  wcześniej  o  wprowadzenie  do  budżetu  środków  z  PIT  i  CIT
w nadmiernej wysokości. Ma jednak świadomość tego, że wiele miast to robi, a RIO tego nie
zauważa. Oczywiście nie dyskutuje z uchwałą kolegium RIO. Ma jednak nadzieję, że udało się
znaleźć  z  tego  rozwiązanie.  Szkoda,  że  każdy  te  rozwiązania  znajduje  sobie  we  właściwy
sposób,  a  nie  potrafimy  do  tych  rozwiązań  wspólnie  dojść.  Dalej  podkreślił,  że  uchwał
autorstwa radnych jest niewiele, a i tak obsługa prawna mówi, że jest mało czasu, kilka razy
spotkano  się  też  z  odmową.  Dodał,  że  zgadza  się  z  twierdzeniem,  że  samorząd  to  nie
przedszkole i nie ma co się obrażać. Niemniej to jednak forum, gdzie powinna odbywać się
normalna dyskusja,  nie obarczona niepotrzebnymi emocjami i  sporami. Nadal  więc apeluje,
aby spróbować tą sytuację dla dobra miasta zmienić.   

‒ Radna Magdalena Kusy (Ad Vocem) odnosząc się do słów, że duże inwestycje generują duże
koszty  wskazała,  że  to  właśnie  ta  strona  sali  wnosiła  o  większe  lodowisko,  które  będzie
generowało większe koszty utrzymania. Nie boisko ze sztuczną nawierzchnią w miejscu boiska
trawiastego, ale dodatkowy obiekt, co znów są dodatkowe koszty utrzymania. Rozumie więc,
że ta zasadna nie dotyczy propozycji zgłaszanych przez radnych. 

‒ Radny  Mirosław  Lenk  (Ad  Vocem)  przekazał,  że  ta  zasada  dotyczy  wszystkich.  Być  może
lodowisko  za  4,5  mln  zł  byłoby  najlepsze  na  świecie,  ale  praktyka  pokazała,  że  dzisiaj
kosztowałoby ono 12 mln zł.  Dalej wskazał,  że ta strona sali  nie miała żadnego wpływu na
propozycję  rozbudowy  H2Ostróg.  To  prezydent  złożył  wniosek  i  otrzymał  dofinansowanie,
radnych się nie pytał w żadnym stopniu, ani nie pytał się mieszkańców. Uznał więc, że wszyscy
powinniśmy  zwracać  uwagę,  na  to,  że  tego  typu  projekty  będą  generować  duże  koszty.
Zapomniano,  że  podstawowymi  zadaniami  jest  doprowadzenie  do  końca  budowy  naszych
obwodnic i dalsze odcinki połączenia z A1. Dalej wskazał, że Prezydent próbuje obarczać winą
radnych za budynki na Łąkowej. Zapytał więc dlaczego dopiero po 4 latach wraca koncepcja
budowy  dalszych  budynków.  Na  szczęście  są  dobre  warunki  finansowania.  Jednak  za  nim
budowa ruszy, zanim uda się ją zakończyć to skończy się ta kadencja. Warto byłoby w swojej
kadencji oddać przynajmniej jedno mieszkanie. Dodał, że mówi to szczerze.      

‒ Radny Michał Szukalski (Ad Vocem) odnośnie zarzucania drugiej stronie większego lodowiska,
przekazał,  że gdyby istniała wola po stronie Prezydenta do rozmowy i próba wypracowania
wspólnego stanowiska, to budowa lodowiska dawno byłaby już zakończona.   

‒ Radny  Leon  Fiołka  przekazał,  że  na  temat  dobrych  chęci  pamięta  porzekadło,  że  dobrymi
chęciami  to  jest  piekło  wyłożone.  Przypomniał,  że  liczna  grupa  radnych  była  w  Ostrowie
oglądać  lodowisko  za  6  mln  zł.  Później  komuś  się  to  nie  spodobało,  mimo  tego,  że  tam
eksploatacja przynosiła 100.000 zł zysku. Wszystko przez brak wymiarów. Dodał,  że czas to
pieniądz i to lodowisko mogłoby już funkcjonować. Nie byłoby więc skargi, którą mamy dzisiaj
w porządku obrad.  Byłoby  już  lodowisko za  6  mln zł,  a  nie  za  12 czy  24 mln zł.  Wskazał,
że  wszystko  idzie  w  górę,  za  przykład  dał  bloki  mieszkalne  budowane  w  tamtej  kadencji,
a oddane już w tej. Kosztowały one 18 mln zł, z tego 8 mln było z dotacji. Teraz te same dwa
bloki będą kosztowały 40 mln zł, przy czym dotacja będzie 80%. Nic więc nie będzie taniej, tak
samo będzie z lodowiskiem i  rozbudową H2Ostróg.  Odnosząc  się do zwiększonych kosztów
eksploatacji  po  rozbudowie  H2Ostróg  uznał,  że  na  te  baseny  będą przecież  chodzić  ludzie
i  będą płacić  za  bilety  wstępu,  podobnie jak na kryty  basen.  Dodał,  że  ceny tam są jedne
z  tańszych  w  okolicy.  Funkcjonują  też  tam  zniżki  dla  seniorów.  Wskazując  na  200.000  zł
przekazane na Brzezie zapytał, co za te środki można tam zdziałać. Uznał, że jest to więc tylko
pokazanie tych chęci. Niemniej nie ma gwarancji, że następne 2 mln zł się znajdą. Uznał więc,
że jest to bardziej kampania przedwyborcza. Dalej wskazał na projekt „Zielone płuca Ostroga”,
który  ma  kosztować  6  mln  zł,  a  obawia  się,  że  na  9  mln  się  nie  skończy.  Dalej  wskazał,
że  w  temacie  lodowiska  to  więcej  konsultacji  być  już  nie  mogło.  Natomiast,  gdy  chodzi
o rozbudowę H2Ostróg to wskazał, że zostało to przedstawione na komisji oświaty, a później
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na kolejnych komisjach już nie chciano o tym dyskutować. Wyczuwa więc taką tendencję, aby
to robić, ale niekoniecznie w tej kadencji. Wskazał jednak na środki, które są do wykorzystania.
Przypomniał kwestię budowy zbiornika, która trwała bardzo długo. Podobnie by było w kwestii
obwodnicy, gdyby nie pomoc obecnego ministra.  Tak samo było z drogą 935. Przypomniał,
że nawet świateł na skrzyżowaniu przy ul. Brzeskiej nie dało się załatwić. Uznał, że takich rzeczy
byłoby więcej, gdyby nie ta obecna władza. Dodał, że obawia się, że następna władza może nie
mieć tych środków.   

‒ Radny Mirosław Lenk przypomniał, że w tamtej kadencji nie było sesji, aby radny Leon Fiołka
nie  pytał  go  o  sprawy  przygotowania  dokumentacji  na  obwodnicę.  Dzisiaj  nie  przypomina
sobie, aby radny pytał obecnego prezydenta w przeciągu tej kadencji, o to jakie są postępy
w  przygotowaniu  kolejnego  odcinka.  Dalej  odnosząc  się  do  zasług  ministra  w  pozyskaniu
środków  na  obwodnicę,  deprecjonuje  się  wkład  wielu  ludzi,  którzy  włożyli  ogrom  pracy
w przygotowanie  dokumentacji,  w uzgodnienia,  w pozyskanie  środków.  Dodał,  że  sam nie
przypisuje  sobie  tych  zasług,  bo  pracowało  na  to  wielu  ludzi.  Brakujące  środki  też  były
zabezpieczone.  Wskazał  jednak,  że  teraz  mówi  się  o  tych  lukrowanych  inwestycjach,
a  przestało  się  mówić  o  dalszych  połączeniach  drogowych,  o  budowaniu  i  remontowaniu
mieszkań. Dodał, że warto było czekać na środki na mieszkania przy ul. Łąkowej, podobnie jak
warto  było  czekać  na  środki  na  Park  Jordanowski.  Dodał,  że  tam  udało  się  pozyskać  93%
dofinansowania. Dalej przekazał, że nie neguje basenów zewnętrznych przy H2Ostróg, niemniej
trochę przeraża go skala.  Dodał,  że skala mówi też o kosztach utrzymania.  Wskazał  też na
kąpielisko w Rybniku, oblegane latem, ale puste przez pozostałe miesiące roku. U nas i tak
będzie to lepiej, bo będzie to funkcjonowało w połączeniu z Aquaparkiem. Nikt z radnych nie
jest  przeciwny  tej  rozbudowie.  Odnosząc  się  do  słów  Prezydenta  na  temat  kontaktu
z mieszkańcami przekazał, że Prezydent się myli, bo w swojej kadencji również kontaktował się
z mieszkańcami, również organizował spotkania na dzielnicach. Na spotkania ludzie przestali
jednak przychodzić i  tego samego doświadcza teraz również obecny prezydent. Dodał więc,
że zmienił sposób kontaktu z mieszkańcami, niemniej na każdej dzielnicy był kilkadziesiąt razy
w roku.  

‒ Radna Magdalena Kusy przekazała, że odniesie się do tematu rozbudowy Aquaparku, bo nie
wie, czy ten punkt sesji się ostanie. Wcześniej ten ważny temat był ściągany z sesji i komisji.
Wskazała, że radni mówią, że nie są przeciw, ale mamy zastrzeżenia. Dodała, że nie można było
na  ten  temat  podyskutować,  bo  na  sesji  temat  nie  został  jeszcze  przedstawiony.  Uznała,
że radni  mają obowiązek  dbać  o to,  aby  miasto było atrakcyjne dla  mieszkańców. Dodała,
że liczyła, że program sesji przejdzie sprawnie i dyskusja ta się odbędzie. Niemniej zaczyna się
niepokoić, co więcej ma małe nadzieje na to, że to się odbędzie w najbliższym czasie. Dodała,
że  radni  są  bardzo  zdeterminowani  i  skuteczni  w  blokowaniu  inwestycji.  Uznała,  że  takie
ściąganie ważnych tematów z sesji to nie jest złośliwość wobec prezydenta, ale policzek dla
mieszkańców  tego  miasta.  Wskazała,  że  ta  inwestycja  jest  od  dawna  wyczekiwana  i  jest
potrzebna. Basen na Oborze się starzeje i jest to mały basen. Potrzebny jest więc taki obiekt
w centrum miasta. Ma więc nadzieję, że ta dyskusja dzisiaj się odbędzie. Może znowu będą
podnoszone argumenty, że wojna, że covid, i nie należy robić takich rzeczy. Dodała jednak,
że należy, bo mieszkańcy tego oczekują. Należy iść do przodu.

‒ Radny Mirosław Lenk (Ad Vocem) przekazał, że to jakieś niezrozumienie. Wskazał, że również
planował rozbudowę Aquaparku, więc sam sobie nie będzie zaprzeczał. Zadał tylko pytanie na
jakim etapie jest ta dyskusja, czy to jest potrzebne. Na etapie, gdy już został złożony wniosek,
gdy  są  przyznane  środki  i  gotowa  jest  koncepcja.  Co  mają  więc  teraz  powiedzieć  radni?
W zasadzie radni już nic nie mogą. Jaki radni mają wpływ na to, czy ktoś radnych pytał? 

‒ Radny  Paweł  Rycka  przekazał,  że  odnosząc  się  do  słów  radnej  Magdaleny  Kusy  przekazał,
że też był na komisji oświaty, kiedy odbyła się dyskusja na temat rozbudowy H2Ostróg i wyraził
co myśli.  Dodał, że dla jednych Prezydent Dariusz Polowy to człowiek dialogu, niemniej dla
niego to człowiek bilbordów i konferencji. Dzisiaj radna już przesądza, że radni chcą wszystko
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zablokować, nie wie skąd radna ma takie informacje. Radni natomiast niczego nie blokują tylko
pytają.  Prezydent  zaś  składa  wnioski  na  co  chce,  nie  pytając  się  nikogo.  Dodał,  że  każdy
program ewoluuje, czego najlepszym przykładem jest program Maluch+. Dalej przypomniał, że
komisja  wizytowała  obiekty  na  Oborze  i  pamięta  tamte  uzgodnienia,  by  usiąść  i  wspólnie
zdecydować. Decyzja jest taka, że Prezydent już ogłosił, że będzie budował. Uznał więc, że na
dzień dzisiejszy to pobożne życzenia, które będą generować koszty. W kwestii boiska przekazał,
że  cieszy  się  z  tej  decyzji  i  jeszcze  raz  by  podjął  taką  decyzję,  bo  udało  się  powstrzymać
likwidację boiska trawiastego i obiekt ten dzisiaj nabiera kształtów. Tam też będzie się szkolić
raciborska  młodzież.  Bardziej  chodzi  o  ta  jak  to  jest  zarządzane  przez  spółkę.  Gdy  chodzi
o lodowisko to zapytał, ile można o tym rozmawiać. Też był w Ostrowcu, był też na późniejszym
spotkaniu, tam prezydent okłamał radnych. Był uzyskany kompromis i lodowisko miało już być.
Teraz  zaś  słyszy,  że  radni  są  przeciwni  rozbudowie  basenu,  choć  dyskusji  jeszcze  nie  było.
Prezydent nie przedstawił też kosztów, za to pojawiły się bilbordy. Zapytał czy radni z drugiej
strony  sali  wiedzieli  o  staraniach  o  środki  na  rozbudowę  H2Ostróg.  W kwestii  obwodnicy
przekazał,  że nawet minister będąc na sesji  dziękował tym, którzy przygotowali  te projekty
i cieszył się, że mógł pomóc zdobyć dodatkowe środki. Na koniec przekazał, że trzyma kciuki za
obecną  władzę  w mieście,  że  będzie  potrafiła  przygotować  choć  jeden  duży  projekt,  żeby
następcy mogli go zrealizować.    

‒ Radny  Michał  Szukalski  w  odniesieniu  do  wypowiedzi  radnej  Magdaleny  Kusy  przekazał,
że ciężko się zgodzić z tym, że radni coś blokują. Dodał, że kłania się tutaj brak rozmów, brak
chęci  współpracy,  brak  jakiegokolwiek  dialogu  ze  strony  Prezydenta.  Każde  działanie  jest
przedstawiane na bilbordach. Dziwi się tylko dlaczego nie było bilbordu z projektem lodowiska
za 24 mln zł. Wszystko wygląda w ten sposób, że jest zero rozmów, zero współpracy. Sprawy są
przedstawiane na ostatnią chwilę wraz z bilbordami, a radni mają się na wszystko zgadzać.
Dodał z całym szacunkiem, że tak to nie działa i nie będzie działać.    

‒ Radny Marcin Fica przekazał, że w poprzedniej kadencji radny Leon Fiołka uznawał, że projekt
drogi Racibórz - Pszczyna pójdzie na półkę. Po drodze tej jednak już jeździmy. Dalej wskazał,
że minister załatwił nie wszystkie pieniądze, ale tylko dodatkowe. Przypomniał też jak doszło
do zmiany władzy w województwie oraz to kto załatwił ZRiD i warunki środowiskowe. Dalej
wskazał, że w kwestii drugiej części obwodnicy, do tej pory nie wiadomo, który wariant będzie
wybrany.  W  kwestii  blokowania  spraw  przez  radnych  przekazał,  że  na  komisji  gospodarki
rozmawiano  o  przebudowie  Rynku,  zastępcy  Prezydenta  Dawida Wacławczyka  niestety  nie
było i  nie można było zadać  mu pytań.  Po co pytania,  skoro już został  ogłoszony konkurs,
o  czym  więc  radni  mają  rozmawiać.  Prezydent  nie  pytał  się  radnych,  podobno  pytał
mieszkańców i przedsiębiorców. Chciał więc zapytać z iloma mieszkańcami rozmawiano. Dalej
przekazał, że Prezydent kiedyś mówił, że Racibórz jest na liście 100 obwodnic na 153 miejscu
i może ktoś zrezygnuje. Do tej pory nie ma ZRiD, nie ma warunków środowiskowych, nawet nie
ma ustalonego przebiegu, były jedynie przedstawiane warianty. Wskazywał wtedy na potrzebę
zjazdu przy Rafako.   

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner poprosił, aby skoncentrować się na wnioskach zawartych
w uchwale, bo później będą jeszcze wolne wnioski.

‒ Radny Michał Kuliga przekazał, że na ostatniej komisji oświaty Prezydent pierwszy raz był od
początku  do  końca.  Odnosząc  się  do  słów  Prezydenta,  że  jest  najbardziej  dostępnym
prezydentem i ostatnio czekał na radnych, którzy jednak nie przyjęli tej propozycji, przekazał,
że  był  3  razy  na  spotkaniu  z  prezydentem  w  ciągu  tej  kadencji.  Wskazał,  że  niestety  te
spotkania  wyglądały  w ten sposób,  że  ustalenia,  które  tam zapadły,  trwały  bardzo  krótko,
bo  radni  nie  zdążyli  nawet  dojechać  na  swoje  spotkanie  klubowe,  a  już  była  informacja,
że oferta jest nieaktualna. Innym razem radni na konferencji prasowej dowiedzieli się jacy to
oni  są.  Odnosi  więc  wrażenie,  że  Prezydentowi  nie  zależy  na  tych  inwestycjach,
ale na podgrzewaniu atmosfery. Wskazał, że radny ma obowiązek zadawania pytań, gdy jest
mowa o ważnych inwestycjach.  Wskazał,  że sam zadawał  pytania w kwestii  żłobka i  został
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okrzyknięty  hamulcowym  przez  zwolenników  Prezydenta.  Dalej  wskazał,  że  na  komisji
gospodarki,  gdy  dyskutowano  o  rozbudowie  H2Ostróg  radny  Leon  Fiołka  zadał  pytanie
o miejsca parkingowe. Wiadomo, jak to wygląda latem na Oborze. Nikt wtedy nie okrzyknął
radnego hamulcowym. Ma jednak wrażenie, że jak radny opozycji zadaje pytania to już jest
blokującym i  hamulcowym. Dodał,  że  to co dzieje  się  na forach internetowych to zakrawa
o  mowę  nienawiści.  Podobnie  pytano  w  zakresie  budowy  przedszkola  w  Markowicach,
czy budowy windy w urzędzie. Dalej wskazał, że radni dowiadują się o inwestycjach z bilbordów
i konferencji prasowych. Dalej przekazał, że nieżyjący już radny Stanisław Borowik publicznie
wskazywał  na  problemy  mieszkańców  z  kontaktem  z  Prezydentem.  Fajnie,  że  Prezydent
spotyka się  z  mieszkańcami,  niemniej,  jeżeli  to  wygląda tak,  że  przez 80% czasu spotkania
omawiany jest protokół ze spotkania z poprzedniego roku. Dla niego jest to strata czasu. Dodał,
że  radni  wiedzą,  że  Prezydent  dużo  pracuje,  ale  co  z  tego  wynika.  Uznał,  że  została  już
przekroczona granica. Wskazał na przykład wrzucenia radnym jakieś autopoprawki, po czym
prezydent opuszcza salę i radni muszą sami dyskutować, a później jest mowa, że to radni nie
chcą tego, czy owego. Następnie wskazał, na przykład przygotowania wizualizacji dotyczącej
Placu Długosza, tak by każdy tego chciał. Podobnie było ze sztucznym boiskiem i niemówieniu
nikomu, że zlikwiduje się boisko trawiaste. Teraz ma być wspaniałe lodowisko, ale mniejsze od
obecnego.  Podkreślił  więc,  że  to,  że  radni  zadają  pytania  to  nie  oznacza,  że  radni  są
hamulcowymi.  Projekt  rozbudowy  H2Ostróg  jest  ładny,  niemniej  radni  jeszcze  się  nie
wypowiedzieli, nie zadali pytań, a on już słyszy, że jest przeciw. 

‒ Radna Magdalena Kusy (Ad Vocem) przekazała, że przeprasza za słowo „blokują”, bo trudno
było  jej  znaleźć  inne  określenie.  Dodała,  że  może  tak  myśli  od  czasu  komisji  oświaty,
gdy przedstawiono projekt rozbudowy i były jeszcze po drodze 4 komisje i  jedna sesja i na
żadnej z nich projekt ten nie został przedstawiony, co było decyzją radnych, a nie prezydenta.
Uznała więc, że dobrze jest, aby radni zadawali pytania, by zobaczyć, czy są jakieś luki w tym
projekcie, bo wszystkim na tym zależy. Stąd była ta jej obawa. Ma jednak nadzieję, że jeszcze
dzisiaj będzie możliwość zadania tych wszystkich pytań prezydentowi.   

‒ Radny Henryk Mainusz przekazał, że jak ktoś w południe, publicznie do mikrofonu mówi, że ten
Mainusz to taki niedobry, a potem o 16:00 zaprasza go na spotkanie, to robi się narowisty,
bo tak się nie traktuje nikogo. Takiej socjotechniki to on nie rozumie.    

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń do dyskusji zarządził 
głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok. 
Wyniki głosowania
ZA: 17, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (17)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Henryk 
Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (5)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Jarosław Łęski, Anna Ronin, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/777/2023 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2023 rok.
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10. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Śląskiemu.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu Śląskiemu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/778/2023 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Województwu 
Śląskiemu.

11.  Uchwała  w  sprawie  ustalenia  trybu  udzielania  i  rozliczania  dotacji  dla  niepublicznych
jednostek  oświatowych  prowadzonych  na  terenie  Miasta  Racibórz  przez  osoby  fizyczne  lub
prawne oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania udzielonej dotacji.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwała w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych 
jednostek oświatowych prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby fizyczne lub 
prawne oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania udzielonej dotacji
(po konsultacjach i autopoprawce). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Paweł Rycka, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/779/2023 w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji
dla niepublicznych jednostek oświatowych prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby
fizyczne  lub  prawne  oraz  trybu  i  zakresu  kontroli  prawidłowości  pobrania  i  wykorzystania
udzielonej dotacji. 
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12. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr X/160/2019 Rady Miasta Racibórz z dnia 25 września
2019 r. w sprawie nadania Statutu Ośrodka Pomocy Społecznej w Raciborzu z późn. zm.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały  w sprawie  zmiany  Uchwały Nr  X/160/2019 Rady  Miasta Racibórz  z  dnia
25  września  2019  r.  w  sprawie  nadania  Statutu  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w  Raciborzu
z późn. zm. (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3) Dawid Łomnicki, Paweł Rycka, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/780/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr X/160/2019 Rady Miasta
Racibórz  z  dnia  25  września  2019  r.  w  sprawie  nadania  Statutu  Ośrodka  Pomocy  Społecznej
w Raciborzu z późn. zm.

13. Uchwała w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania w formie 
posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób objętych 
wieloletnim rządowym programem "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2019-2023.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi  na pozytywną opinię komisji  i  brak chętnych
do dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały  w  sprawie  określenia  zasad  zwrotu  wydatków  w  zakresie  dożywiania
w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla osób
objętych wieloletnim rządowym programem "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2019-2023
(po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5
Wyniki imienne:
ZA (18)
Irena Białuska, Marian Czerner, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna Szukalska, 
Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (5)
Marcin Fica, Dawid Łomnicki, Paweł Rycka, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/781/2023 w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie
dożywiania w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych
dla osób objętych wieloletnim rządowym programem "Posiłek w szkole i w domu" na lata 2019-
2023.
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14. Uchwała w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania
pomocy w zakresie dożywiania w formie świadczenia pieniężnego na zakup posiłku lub żywności
dla osób objętych wieloletnim rządowym programem ”Posiłek w szkole i w domu” na lata 2019-
2023.
− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do 

dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały  w  sprawie  podwyższenia  kryterium  dochodowego  uprawniającego
do przyznania  pomocy w zakresie  dożywiania  w formie  świadczenia  pieniężnego na zakup
posiłku lub żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem ”Posiłek w szkole
i w domu” na lata 2019-2023 (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (19)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Anna 
Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Dawid Łomnicki, Paweł Rycka, Zuzanna Tomaszewska, Anna Wacławczyk

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LIV/782/2023 w  sprawie  podwyższenia  kryterium  dochodowego
uprawniającego do przyznania pomocy w zakresie dożywiania w formie świadczenia pieniężnego
na  zakup  posiłku  lub  żywności  dla  osób  objętych  wieloletnim  rządowym  programem  ”Posiłek
w szkole i w domu” na lata 2019-2023.

15. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/748/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 grudnia
2022 r.  w sprawie Regulaminu udzielania  dotacji  na zadania ujęte w Programie ograniczenia
niskiej  emisji  na  terenie  miasta  Racibórz  na  lata  2023-2028  realizowane  w  budynkach
niemieszkalnych i mieszkalnych niezakwalifikowanych do dofinansowania przy udziale środków
zewnętrznych.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr  LI/748/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia
21 grudnia 2022 r.  w sprawie Regulaminu udzielania dotacji  na zadania ujęte w Programie
ograniczenia  niskiej  emisji  na  terenie  miasta  Racibórz  na  lata  2023-2028  realizowane
w budynkach niemieszkalnych i  mieszkalnych niezakwalifikowanych do dofinansowania przy
udziale środków zewnętrznych (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2) Dawid Łomnicki, Zuzanna Tomaszewska
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Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/783/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/748/2022 Rady Miasta
Racibórz  z  dnia 21 grudnia  2022 r.  w sprawie  Regulaminu udzielania  dotacji  na  zadania  ujęte
w Programie ograniczenia niskiej emisji na terenie miasta Racibórz na lata 2023-2028 realizowane
w  budynkach  niemieszkalnych  i  mieszkalnych  niezakwalifikowanych  do  dofinansowania  przy
udziale środków zewnętrznych.

16. Uchwała w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/749/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia 21 grudnia
2022 r. w sprawie Regulaminu przyznawania dotacji  ze środków budżetu Miasta Racibórz na
realizację  inwestycji  związanych  z  usuwaniem  elementów  zawierających  azbest  z  obiektów
budowlanych zlokalizowanych na terenie Raciborza.

‒ Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia  Uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr  LI/749/2022 Rady Miasta Racibórz z dnia
21 grudnia 2022 r. w sprawie Regulaminu przyznawania dotacji ze środków budżetu Miasta
Racibórz na realizację inwestycji  związanych z usuwaniem elementów zawierających azbest
z obiektów budowlanych zlokalizowanych na terenie Raciborza (po konsultacjach). 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/784/2023 w sprawie zmiany Uchwały Nr LI/749/2022 Rady Miasta
Racibórz  z  dnia  21  grudnia  2022  r.  w  sprawie  Regulaminu  przyznawania  dotacji  ze  środków
budżetu  Miasta  Racibórz  na  realizację  inwestycji  związanych  z  usuwaniem  elementów
zawierających azbest z obiektów budowlanych zlokalizowanych na terenie Raciborza.

17. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek gruntu położonych
w Raciborzu w obrębie ulic Szkolnej i Piaskowej.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie. 
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności działek gruntu 
położonych w Raciborzu w obrębie ulic Szkolnej i Piaskowej. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska
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Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/785/2023 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności 
działek gruntu położonych w Raciborzu w obrębie ulic Szkolnej i Piaskowej. 

18.  Uchwała  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  sprzedaż  prawa  własności  nieruchomości
zabudowanej położonej w Raciborzu przy ulicy Opawskiej.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności nieruchomości 
zabudowanej położonej w Raciborzu przy ulicy Opawskiej. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/786/2023 w sprawie wyrażenia zgody na sprzedaż prawa własności 
nieruchomości zabudowanej położonej w Raciborzu przy ulicy Opawskiej. 

19.  Uchwała  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  zamiany  nieruchomości  położonych
w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej oraz przy ul. Władysława Reymonta.

− Zastępca Prezydenta Miasta Dominik Konieczny przekazał, że w ubiegłym roku zwrócił się do
nas  Komendant  Komendy  Powiatowej  Państwowej  Straży  Pożarnej  w  Raciborzu  Jarosław
Ceglarek z prośbą o rozważenie możliwości ulokowania, czy budowy na terenach należących
do  Miasta  nowej  Komendy  Powiatowej  Państwowej  Straży  Pożarnej.  Takie  zamiary
inwestycyjne już od kilkunastu lat  pojawiały  się.  Dotychczas  były 2 projekty,  które niestety
z  różnych  względów  nie  doczekały  się  realizacji.  Natomiast  w  chwili  obecnej  pojawiły  się
w budżecie państwa środki, zostały one zabezpieczone w pierwszej kolejności na projekt takiej
komendy w związku z czym Komendant szukając tutaj odpowiedniego miejsca, zwrócił się do
nas  z  prośbą  o  analizę  dostępnych  terenów.  W  wyniku  przeprowadzonej  analizy
zaproponowaliśmy  jeden  konkretny  teren  położony  przy  nowo  wybudowanej  obwodnicy,
przy  ulicy  Rybnickiej,  który  by  odpowiadał  wymaganiom,  jakie  były  niezbędne  do  tego,
aby zamierzenie inwestycyjne zrealizować. Chodziło tutaj przede wszystkim o to, aby teren był
odpowiedniej  wielkości,  ale  także,  aby  był  dojazd  oraz  odpowiednie  zapisy  planu
zagospodarowania  przestrzennego,  które  by  umożliwiały  realizację  zamierzonej  inwestycji.
Od samego początku jako Miasto, wyrażaliśmy wolę współpracy z Państwową Strażą Pożarną,
zastrzegając jednocześnie, że takie przekazanie gruntu byłoby możliwe na zasadzie zamiany
z gruntem Skarbu Państwa,  zajętym obecnie pod istniejącą  Komendę przy ulicy  Reymonta.
W toku dalszych działań,  Państwowa Straż  Pożarna wyłoniła  projektanta  do przygotowania
wstępnej  koncepcji.  Oczywiście  w  toku  tych  działań  zostały  ujawnione  pewne  problemy
związane w pierwszej kolejności z dojazdem z połączeniem tego planowanego obiektu z siecią
dróg publicznych. Wynikła też druga część sporna, jeżeli chodzi o tą zamianę, gdyż gruntem
Skarbu Państwa zarządza Starosta. Pozostawiono ten aspekt do realizacji Państwowej Straży
Pożarnej. Mając tutaj na względzie także już jakby pewne przetarte ścieżki, które w przeszłości
były  praktykowane,  konkretnie  chodzi  o  zamianę  gruntów  miejskich  przy  ulicy  Bosackiej
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na  obecną  Komendę  Powiatową  Policji.  Na  tej  samej  zasadzie  ten  proces  tutaj  też  został
przeprowadzony.  Szczęśliwie,  w  drodze  negocjacji,  udało  się  tutaj  dojść  do  porozumienia
ze  Starostą  Raciborskim.  Te  uzgodnienia  miały  miejsce  w  ubiegłym  tygodniu.  Niestety
stosowny projekt uchwały udało się dopiero przygotować we wtorek, dlatego tak późno został
on  wniesiony  pod  obrady  dzisiejszej  sesji.  Wynika  to  przede  wszystkim  z  harmonogramu,
jaki  przyjęła sobie Państwowa Straż  Pożarna na realizację tego zamierzenia inwestycyjnego
w zakresie przygotowania dokumentacji. Wstępnie udzielono zgody na dysponowanie gruntem
do  celów projektowych,  natomiast  wg  stanowiska  Komendanta  Ceglarka,  nie  jest  możliwe
rozpisanie  przetargu  na  wykonanie  dokumentacji  pod  to  zamierzenie  inwestycyjne,
bez  formalnego  potwierdzenia  prawa  do  dysponowania  tym  gruntem.  W  jego  ocenie
wystarczającym  tytułem  będzie  podjęcie  takiej  uchwały.  Trzeba  mieć  świadomość,  że  ten
proces związany ze zamianą, będzie jeszcze bardzo czasochłonny. Pozwoli to jednak uruchomić
przetarg na wyłonienie projektanta nowej Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej
w Raciborzu, przy ulicy Rybnickiej.

− Radny Marcin Ficy przekazał, że w opisie znalazło się zdanie "wzdłuż drogi Pszczyna-Rybnik-
Opole". Takiego opisu nigdy nie słyszał, zawsze się mówiło się droga Racibórz-Pszczyna. 

− Zastępca Prezydenta Dominik Konieczny wskazał, że dotyczy to uzasadnienia do uchwały, więc
można to doprecyzować. Niemniej to niczemu nie przeszkadza i nie wpływa na zasadniczą treść
projektu uchwały. 

− Radny Piotr Klima przekazał, że jego zdaniem ze względu na charakter służby, straż pożarna
powinna być blisko statystycznie wielkiej ilości różnych zdarzeń, nie tylko pożarów. I obecnie
jest ona dobrze usytuowana, należałoby zastanowić się, czy w tym miejscu można by tą bazę
poszerzyć. Czy marnować to co jest, czy zachować tą substancję, bo przecież ona dobrze służyła
i służy, a rozszerzyć to o kompleks budynków przy ulicy Reymonta, w kierunku ulicy Londzina.
Czyli  dawna  tytoniownia,  dawna  mydlarnia.  Praktycznie  obszar  od  stacji  benzynowej
i  Biedronki,  aż  po  przedszkola  przy  Reymonta,  można  by  przeznaczyć  na  straż  pożarną.
Lokowanie straży  w nowym miejscu w sytuacji,  gdzie trzeba pokonać wąskie przejścia pod
wiaduktami,  gdzie  dochodzi  do  różnych  kolizji,  czy  jadąc  dalej  w  kierunku  Studziennej
na  przejeździe  kolejowym,  który  też  potrafi  być  często  wstrzymywany,  jest  błędem.  Takie
zblokowanie  wyjazdu  straży  o  te  kilka,  kilkanaście  minut  może  przynieść  nieszczęście.
Przenoszenie więc w takie odległe miejsca uważa za bez sens. W tym momencie mając taki
teren, można te budynki albo wyburzyć, albo dostosować. Stan techniczny budynku byłej Abry
jest dobry i być może należałoby go tylko zaadoptować, by dalej dobrze służył. Dodał, że może
obecny z nami przedstawiciel straży, Przewodniczący Szukalski się wypowie. Dla niego ta nowa
lokalizacja jest zła, ze względu na to, że nie jest to rozwiązanie bezpieczne dla różnych zdarzeń.
Wskazał też, na trudny przejazd drabiny przez wąskie przejścia pod wiaduktami.

− Zastępca  Prezydenta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  pozwoli  się  nie  zgodzić  ze  zdaniem
radnego  Piotra  Klimy.  Niezależnie  od  tego,  chciałby  zwrócić  uwagę  na  dwa  aspekty.
Po pierwsze, naszą rolą była tylko i wyłącznie analiza posiadanych przez Gminę terenów pod
kątem  zaistnienia  tej  funkcji,  o  którą  zwrócił  się  do  nas  Komendant  Ceglarek
i  z  przedstawionych  mu  propozycji  ta  została  wybrana  przez  inwestora.  Zaznaczył,
że inwestorem jest Państwowa Straż Pożarna. I nie jest naszym zadaniem, aby komentować
lub  cenzurować  zdanie  fachowców.  Po  drugie  przekazał,  że  był  także  rozważany  wariant,
żeby  komendę  pozostawić  w  tym  samym  miejscu.  Wiązał  się  on  jednak  z  dość  sporym
wyburzeniem istniejącej substancji, która w tej chwili tam się znajduje. Nawet do 80% miało
być wyburzone i na to miejsce miało powstać coś nowego. Nie jest prawdą, że ta substancja
jest w dobrym stanie technicznym. Zaapelował więc, aby te sprawy związane z projektowaniem
i z lokalizacją tego typu obiektów, pozostawić fachowcom. 

− Radny  Mirosław  Lenk  uznał,  że  na  pewno  Radnemu  Michałowi  Szukalskiemu  lepiej  się
wypowiadać w imieniu strażaków niż jemu, bo tam pracuje. Natomiast rzeczywiście dyskusja
o rozbudowie, modernizacji Państwowej Straży Pożarnej w Raciborzu trwa co najmniej od 2010
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roku i  były różne próby,  łącznie z tym, o czym mówił Prezydent Konieczny,  że rzeczywiście
pierwotnie Racibórz był  już chyba na trzecim miejscu, jeśli  chodzi  o rozbudowę, więc dość
blisko. Pierwotnie została zlecona koncepcja, która miała polegać na rozbudowie tego, co tam
jest.  Tak  naprawdę miał  być całkowicie wyburzony budynek dolny,  część budynku górnego
miała zostać i miała być poddany renowacji. Tam, gdzie jest w tej chwili te Powiatowe Centrum
Zarządzania Kryzysowego. Wszystkie magazyny,  garaże, miały też ulec wyburzeniu. Problem
polegał na tym, że ten teren pomimo tego, że został powiększony o 2 działki, które miasto już
kiedyś przekazało, był niewystarczający i był bardzo trudny. Budynki są spękane, zwłaszcza ten
budynek administracyjny od strony drogi, nie nadawał się nawet do klamrowania. Uznał więc,
że zgoda Państwowej Straży Pożarnej, Komendanta Wojewódzkiego na zmianę lokalizacji jest
po prostu najlepszym rozwiązaniem. Lokalizacja na Rybnickiej jest całkiem przyzwoita, tam jest
dobra  komunikacja.  Będzie  to  też  nowa  komenda.  One  wszystkie  są  lekkiej  konstrukcji,
nowoczesne, przeszklone i z reguły nie są w centrum miasta. Właśnie gdzieś na dobrym ciągu
komunikacyjnym.  Skoro  strażacy  akceptowali  ten  teren  przy  Rybnickiej,
to najprawdopodobniej ten teren spełnia wymogi zapewnienia bezpieczeństwa mieszkańcom
miasta i powiatu, bo to jest straż, która ma zasięg trochę szerszy, niż tylko samo miasto.

− Radny  Michał  Szukalski  w  ramach  ad  vocem,  uspokajając  radnego  Piotra  Klimę  przekazał,
że  Komendant  Powiatowy  wraz  z  Komendantem  Wojewódzkim  nie  bez  powodu  wybrali
to miejsce, było to analizowane. Z własnego doświadczenia w zakresie wyjazdów do pożarów,
czy  miejscowych  zagrożeń,  jeżeli  chodzi  o  miasto,  to  tam  nie  będzie  znaczącej  różnicy.
Natomiast będzie znacząca różnica na plus, jeżeli  chodzi o wyjazdy poza powiat,  czyli  jadąc
w kierunku DK 45, w kierunku granicy z powiatem, z Kędzierzynem-Koźlem. Dzięki obwodnicy
dużo szybciej  będziemy w stanie dojechać do miejsca zdarzenia i  zakładając,  że powstanie
jeszcze druga część obwodnicy, to w stronę DK 45 do Chałupek również szybciej dojedziemy.
Lokalizacja tego miejsca jest więc dużo bardziej korzystna niż jest obecnie. Dodatkowo obecne
garaże  nie  spełniają  wymogów,  które  powinny  spełniać.  Łatwiej  się  wyprowadzić  w nowe
miejsce,  niż  przeprowadzić  tą  modernizację.  Potwierdził,  że  budynek  administracyjny  jest
całkowicie spękany, natomiast budynek nad garażami również zaczyna pękać. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dalszej dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie zamiany nieruchomości 
położonych w Raciborzu w rejonie ul. Rybnickiej oraz przy ul. Władysława Reymonta. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada  podjęła  Uchwałę  Nr  LIV/787/2023 w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  dokonanie  zamiany
nieruchomości  położonych  w  Raciborzu  w  rejonie  ul.  Rybnickiej  oraz  przy  ul.  Władysława
Reymonta. 
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20. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych Studzienna i Sudół
w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych 
Studzienna i Sudół w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/788/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach 
strukturalnych Studzienna i Sudół w Raciborzu. 

21. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Proszowiec - Stara Wieś 
w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Proszowiec - Stara Wieś w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/789/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Proszowiec - Stara Wieś w Raciborzu. 
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22. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej 
Śródmieście w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, 
Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Leon Fiołka, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/790/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej 
Śródmieście w Raciborzu. 

23. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Płonia w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Płonia w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/791/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Płonia w Raciborzu. 
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24. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ostróg w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Ostróg w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda NIEOBECNI (1) Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/792/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Ostróg w Raciborzu. 

25. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Brzezie w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Brzezie w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1
Wyniki imienne:
ZA (22)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, 
Anna Ronin, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz 
Wyglenda
NIEOBECNI (1)
Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/793/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Brzezie w Raciborzu. 
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26. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenu w jednostce strukturalnej Markowice w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu w jednostce strukturalnej Markowice w 
Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Dawid Łomnicki, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2)
Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła  Uchwałę Nr LIV/794/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego
planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu  w  jednostce  strukturalnej  Markowice
w Raciborzu.

27. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do 
dyskusji zarządził głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Ocice w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 14, PRZECIW: 5, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (14)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Ludmiła 
Nowacka, Anna Ronin, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk
PRZECIW (5)
Irena Białuska, Michał Kuliga, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2)
Justyna Poznakowska, Anna Szukalska
NIEOBECNI (2)
Jarosław Łęski, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/795/2023 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Ocice w Raciborzu. 
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28. Uchwała w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów 
zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ocice w Raciborzu. (punkt zdjęto z porządku obrad)

− Radny  Michał  Szukalski  przekazał,  że  Komisja  GMOŚiBP  zaopiniowała  negatywnie  projekt
przedmiotowej uchwały.

− Radna Justyna Henek – Wypior przekazała, że Komisja RGBiF zaopiniowała pozytywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

− Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  o  ile  dobrze  pamiętam,  to  odesłaliśmy  ten  projekt
z  powrotem  do  Prezydenta  z  prośbą  o  wyłączenie  z  tego  opracowania  terenu  przy  ulicy
Czeskiej,  gdzie wnioskodawca proponuje na swojej  niewielkiej  parceli  wprowadzenie zapisu
100% usługa. Myśleliśmy, że ten projekt wzorem tej zmiany planu, która dotyczyła tutaj zbiegu
ulic  Mickiewicza i  Podwala,  wróci  do nas  w zmienionym kształcie.  Projekt wraca w formie
niezmienionej. Trudno pogodzić się z faktem, że w gęstej zabudowie, przy małych działkach,
w budynku mieszkalnym jednorodzinnym wprowadzamy możliwość 100% usługi. Co prawda
pisze się, że to mają być usługi nieuciążliwe, ale mimo wszystko, jest to dla sąsiadów, mówiąc
krótko, niezrozumiałe. Dodał, że ten drugi teren pod garaże na osiedlu powodzian jest istotny,
żeby tam tą zmianę dokonać.

− Zastępca  Prezydenta  Miasta  Dominik  Konieczny  przekazał,  że  stanowisko  Rady  zostało
przedstawione wnioskodawcy. Odbyło się spotkanie w tym temacie i w trakcie tego spotkania
wnioskodawca  podniósł  następujące  kwestie.  Pierwsza  kwestia  była  taka,  iż  jego  zdaniem
zapisy, których on oczekiwał, czy o które wnioskował, wynikały wprost z poprzedniego planu,
który  obowiązywał  zanim  został  przyjęty  obecnie  obowiązujący  plan  zagospodarowania
przestrzennego. Uznał więc, że został w pewien sposób kilka lat temu pokrzywdzony, gdy Rada
przyjęła  obecnie  obowiązujący  plan  zagospodarowania  przestrzennego.  Ponadto  wskazał,
iż  jego zamiarem jest  potencjalnie prowadzenie działalności  polegającej  na funkcjonowaniu
biura projektowego.  Trzeci  aspekt jest  taki,  że tego typu zmiana,  o  podobnym charakterze
także w dzielnicy Ocice, już raz się w tej kadencji zadziała. Chociaż prace zostały bodajże jeszcze
w  poprzedniej  kadencji  zapoczątkowane.  Postępując  w  jego  przypadku  inaczej,  stwierdził,
że byłby to pewien rodzaj dyskryminowania go, gdyż jakby nie odbiega to od pewnych działań,
które zostały już w takim samym, czy podobnym zakresie podjęte. Tak więc, biorąc powyższe
argumenty  pod  rozwagę,  zdecydowano  o  ponownym  przedłożeniu  projektu  uchwały  pod
obrady Rady. 

− Radny Mirosław Lenk przekazał, że gdybyśmy mieli świadomość takiego precedensu, również
na Ocicach, to zapewne, przynajmniej mówi za siebie, głosowałby przeciwko takiej zmianie.
Uznał, że zmiany, które dokonały się bodajże w 2002 roku w planie przestrzennym Ocic, które
wprowadziły  na  całym  terenie  dzielnicy  to  ograniczenie  do  30%  usługi  w  budynku
jednorodzinnym, mają swoje uzasadnienie. W ścisłej zabudowie mieszkaniowej, tego typu jak
Ocice, czy jak na niskim Ostrogu, było by to jakimś ewenementem. Dziwi się, że planiści nie
sugerowali,  niedopuszczenie tego typu zmiany dla tego przypadku.  No ale stało się.  Dodał,
że uważa jednak, że jest to zła zmiana i powoływanie się tylko na to, że kiedyś ten plan był inny,
to  było  dawno  temu  i  on  był  zły,  dlatego  został  zmieniony,  żeby  zapewnić  po  prostu
mieszkańcom domów jednorodzinnych też pewien komfort zamieszkania, żeby nie powstawały
lokale gastronomiczne, czy inne usługi, które by utrudniały po prostu zamieszkiwanie. Szkoda,
że ten precedens się stał na Ocicach. Gdyby osobiście wiedział, nad czym głosuję, głosowałby
przeciw. Następnie złożył wniosek  o zdjęcie tego projektu uchwały z porządku i wyłączenie
z  tego  projektu,  z  tego  opracowania  zmian  planu,  tą  działkę,  a  powrót  tej  zmiany,  która
powinna być dokonana na osiedlu powodzian w celu budowy garaży.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał radnego Mirosława Lenka, czy wniosek dotyczy
zdjęcia w ogóle z porządku obrad tego projektu uchwały, czy wyrażenia woli Rady w zakresie
wycofania z tego projektu uchwały tej działki?

− Radny Mirosław Lenk przekazał,  że  nie  da się  tego zrobić  inaczej  jak  tylko poprzez zdjęcie
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z porządku obrad, nie można go przegłosować w części. 
− Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał, że przegłosowanie wniosku np. o wyłączenie tej

działki będzie też jakąś wolą Rady. Wycofać można później.
− Radny Mirosław Lenk przekazał, że nie można przyjąć uchwały z taką uwagą.
− Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że nie mówi o przegłosowaniu uchwały, tylko

o wniosku, który jest wskazówką co do przyszłego procedowania.
− Radny Mirosław Lenk uznał, że i tak trzeba zdjąć to z porządku.
− Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał,  że wskazówka ta została wyartykułowana, więc

można tylko zdjąć ten projekt uchwały z porządku obrad i mieć nadzieję, że wróci to na kolejną
sesję już w zmienionym kształcie, zaproponowanym przez radnego.

− Radny Mirosław Lenk uznał,  że jego intencja była jasna,  tak mówią mieszkańcy.  Dzisiaj  jest
biuro projektowe, jutro będzie kawiarnia, pojutrze będzie warsztat samochodowy. Mieszkańcy
się boją.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie
wniosku  formalnego  zgłoszonego  przez  radnego  Mirosława  Lenka.  Dodał,  że  pierwotnie
wnioskodawca  deklarował  ograniczyć  możliwość  usług  ze  100% do  takiego  bezwzględnego
minimum, ale widocznie zmienił zdanie. 
Głosowano wniosek w sprawie:
wycofania z porządku obrad projektu Uchwały w sprawie miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej 
Ocice w Raciborzu. 
Wyniki głosowania
ZA: 13, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (13)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Michał Kuliga, 
Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał 
Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (3)
Leon Fiołka, Magdalena Kusy, Anna Ronin
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Ludmiła Nowacka, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (3)
Jarosław Łęski, Dawid Łomnicki, Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjmując powyższy wniosek zdjęła projekt uchwały z porządku obrad.

29.  Uchwała  w  sprawie  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenu
zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do
dyskusji  zarządził  głosowanie, przy czym w pierwszej kolejności będzie głosowana zgodność
zmian w planie ze studium uwarunkowań. W drugim głosowaniu przyjęcie uchwały.
Głosowano w sprawie:
stwierdzenia,  że  przedmiot  niniejszej  uchwały  nie  narusza  ustaleń  Studium  uwarunkowań
i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Racibórz. 
Wyniki głosowania
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2
Wyniki imienne:
ZA (21)
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Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, 
Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, 
Jarosław Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł 
Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (2) Dawid Łomnicki, Zuzanna Tomaszewska

Głosowano w sprawie:
uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego
w  jednostce  strukturalnej  Śródmieście  w  Raciborzu  z  jednoczesnym  rozstrzygnięciem
o sposobie rozpatrzenia uwag do projektu planu oraz sposobie realizacji, zapisanych w planie,
inwestycji  z zakresu infrastruktury technicznej, które należą do zadań własnych gminy, oraz
zasadach ich finansowania, zgodnie z przepisami o finansach publicznych. 
Wyniki głosowania
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (20)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Jarosław 
Łęski, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna Poznakowska, Anna Ronin, Paweł Rycka, 
Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (3)
Irena Białuska, Dawid Łomnicki, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/796/2023 w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Śródmieście w Raciborzu.

30. Uchwała w sprawie nadania nazwy rondu "Rondo im. Aspiranta Michała Kędzierskiego". 
(punkt zdjęto z porządku obrad)

− Radny  Piotr  Klima  przekazał,  że  na  Komisji  GMOŚiBP  wprowadzenia  i  omówienia  uchwały
dokonał Przewodniczący Rady Miasta Marian Czerner. Radny Marcin Fica poinformował, że nie
jest przeciw, ale dla niego nie jest to odpowiednie miejsce, bo co zrobić, jak ktoś będzie chciał
zapalić znicz? Dodatkowo jest tam łąka kwietna. Zapytał co by się stało, jakby takie coś zrobić
na  Komendzie  Policji?  Radny  Jarosław  Łęski  zapytał,  kto  złożył  wniosek  o  taką  uchwałę.
Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  odpowiedział,  że  wniosek  został  złożony  przez  Pana
Michała Fitę, a on przygotował uchwałę. Po dyskusji Komisja zaopiniowała pozytywnie projekt
przedmiotowej uchwały. 

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  dzisiaj  do  niego  dotarła  informacja,
że  został  złożony  przez  Pana  Prezydenta  wniosek  o  pozwolenie  na  budowę  w  zakresie
postawienia  monumentu  i  uczczenia  pamięci  imienia  Aspiranta  Michała  Kędzierskiego.
W związku z  tym,  żeby  nie  dublować tego tematu,  w jego ocenie  nie  należy już  nadawać
imienia rondu, dlatego on będzie wnioskował o wycofanie tego projektu uchwały z porządku
obrad, jeżeli Prezydent potwierdza, że tak zaiste jest. 

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że ta sprawa była dosyć długo procedowana, były
uzgodnienia z rodziną śp. Michała. Dodał, że chodzi o to, aby to miejsce było na tyle godne
i duże, żeby nie było żadnych wątpliwości. Rzeczywiście jest tak, że jest to na etapie zgłoszenia
wnioski o pozwolenie na budowę. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że wczoraj wpłynął wniosek, jest w rejestrze
wniosków Starostwa Powiatowego. Dodał, że cieszy się więc, że dzieje się już coś ze strony
magistratu i temat może uzyskać jakiś finał. 

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy uznał, że nie trzeba wycofywać się z tego ronda. To też jest
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zacne miejsce. Nie każdy też bywa w miejscu, gdzie się zdarzyła ta tragedia, ale jest to miejsce,
gdzie się przejeżdża, gdzie to widać. 

− Radny  Henryk  Mainusz  przekazał,  że  ostatnio  koło  tego  nabrzmiała  jakaś  dyskusja,  więc
przypomniał nagranie z sieci, gdzie rodzina wyraźnie sugerowała, jakie rozwiązanie w pierwszej
kolejności ją interesuje. Dodał, że nie miał zielonego pojęcia o tym, że wczoraj Prezydent zdążył
złożyć  wniosek.  Zapytał  więc  gospodarza  tego  terenu,  to  znaczy  Prezesa  Spółdzielni
Mieszkaniowej  i  został  upoważniony  do  złożenia  deklaracji,  że  Spółdzielnia  Mieszkaniowa
wyraża zgodę na posadowienie tam, na jej terenie, tego projektu, jakiegoś postumentu. Prezes
stwierdził, że jak nie będzie woli wykonania, to on jest gotowy jako Prezes Spółdzielni, ponieść
koszty związane z tą budową. Dodał również, że sam uważa, że bardziej godne będzie tamto
miejsce, tym bardziej, że rodzina za tym postulowała i nie ma potrzeby dublowania. Ma więc
nadzieję, że po tak daleko posuniętych deklaracjach ten monument w końcu powstanie. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że też cieszy się, że projektem tej uchwały,
który wniesiono i  nad  którym dyskutowano na Komisji  Gospodarki,  zmobilizowano właśnie
magistrat do działania, bo projekt uchwały już zaistniał 2 tygodnie temu, czyli został wniesiony
w odpowiednim czasie,  tak  że było sporo czasu,  żeby przygotować się  i  uruchomić tą całą
procedurę. 

− Radny Mirosław Lenk przekazał, że Prezydent trochę go zbił z pantałyku, mówiąc, że to rondo
też może być. Dodał, że trudno jest mu wypowiadać się w tej sprawie, bo Pana Michała znał
od dziecka, zna tą rodzinę i wie, że przeżywa ogromną traumę. To jest normalne, po prostu
stracili dziecko. Wspaniałego chłopaka zresztą. Generalnie on nie był przywiązany specjalnie do
takiej  symboliki,  w  ogóle  o  tym  nie  myślał,  czy  mieć  rondo,  to  nie  było  jego  marzenie.
Marzeniem jego było fajne życie. Znalazł sobie w końcu miejsce w życiu, bo Michał próbował
różnych rzeczy, ostatecznie został policjantem. Bardzo fajnie tam się odnalazł, niestety długo
nie  popracował,  stała  się  rzecz  straszna.  Teraz  policjanci  tam  świętują,  mają  tam  tablicę,
pamiętają o Michale i  wydaje się,  że wszyscy powinniśmy w jakimś sensie o nim pamiętać
dlatego,  że  poświęcił  życie  dla  sprawy.  Uznał  więc,  że  należy  zachować  zdrowy  rozsądek,
a zdrowy rozsądek podpowiada mu, że jeśli Michał ma już tablicę i policjanci o nim pamiętają,
to  może  rzeczywiście  wspólnie  postawić  tam  ten  postument.  Dodał,  że  miejsce  przy
ul. Chełmońskiego, czy na terenie pasa drogowego, czy na terenie spółdzielni, będzie dobrym
miejscem i jest za tym, żeby się ograniczyć jednak do tego miejsca na ul. Chełmońskiego. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner uznał, że zacniejszym jest miejsce, gdzie zginął i zawsze
będzie  można  to  miejsce  odwiedzić.  Rondo  to  tylko  rondo,  wokół  którego  się  szybko
przejeżdża. Aspirant Michał Kędzierski był znany w Raciborzu i wszyscy wiedzą, gdzie zginął.
Teraz  ta  lokalizacja  zostanie  wskazana  bardzo  dokładnie.  Zatem  podtrzymał  swój  wniosek
o wycofanie z porządku obrad tego projektu uchwały. 

− Radny Henryk Mainusz przekazał, że ma tylko nadzieję, że to nie jest deklaracja chwili, że to już
się będzie działo. 

− Radny Piotr Klima przekazała, że ma nadzieję, że obelisk ten był konsultowany z rodziną, co do
wyglądu i treści. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał radców prawnych, czy jest możliwość, aby dzisiaj
poprawić przedmiotową uchwałę, rezygnując z ronda na rzecz postawienia obelisku. 

− Radca Prawny Marek Harz przekazał,  że wydaje się, że należałoby wprowadzić do porządku
obrad nowy projekt uchwały, bo to jest inna materia. 

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  Rada  może  zmieniać  porządek  obrad
wielokrotnie i w trakcie sesji jeszcze przygotować projekt uchwały. Niemniej jest jeszcze kilka
punktów  obrad.  W  związku  z  powyższym  zapytał  Prezydenta  na  kiedy  jest  w  stanie
przygotować projekt uchwały w tej sprawie. 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  nie  widzi  żadnych  przeciwwskazań,
aby przygotować taki projekt na najbliższą sesję. Niezależnie, jaka ona będzie.
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− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zarządził głosowanie
wniosku formalnego radnego Mirosława Lenka. 

− Głosowano wniosek w sprawie:  
wycofania z porządku obrad Uchwały w sprawie nadania nazwy rondu "Rondo im. Aspiranta 
Michała Kędzierskiego". 
Wyniki głosowania
ZA: 12, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3
Wyniki imienne:
ZA (12)
Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Piotr Klima, Zygmunt Kobylak, Michał 
Kuliga, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Paweł Rycka, Eugeniusz Wyglenda
PRZECIW (4)
Justyna Poznakowska, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Jarosław Łęski, Ludmiła Nowacka
NIEOBECNI (3)
Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

Rada przyjmując powyższy wniosek zdjęła uchwałę z porządku obrad.

31. Uchwała w sprawie petycji.

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  chętnych  do  dyskusji  zarządził
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie petycji. 
Wyniki głosowania
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 7, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (12)
Marian Czerner, Marcin Fica, Leon Fiołka, Piotr Klima, Michał Kuliga, Magdalena Kusy, Henryk 
Mainusz, Justyna Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Anna 
Wacławczyk
WSTRZYMUJĘ SIĘ (7)
Irena Białuska, Justyna Henek-Wypior, Krystyna Klimaszewska, Zygmunt Kobylak, Jarosław 
Łęski, Ludmiła Nowacka, Eugeniusz Wyglenda
NIEOBECNI (4)
Mirosław Lenk, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/797/2023 w sprawie petycji.

32. Uchwała w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie Rynku.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na brak chętnych do dyskusji zarządził 
głosowanie.
Głosowano w sprawie:
przyjęcia Uchwały w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie Rynku. 
Wyniki głosowania
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4
Wyniki imienne:
ZA (15)
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Irena Białuska, Marian Czerner, Marcin Fica, Justyna Henek-Wypior, Piotr Klima, Krystyna 
Klimaszewska, Magdalena Kusy, Mirosław Lenk, Henryk Mainusz, Ludmiła Nowacka, Justyna 
Poznakowska, Paweł Rycka, Anna Szukalska, Michał Szukalski, Eugeniusz Wyglenda
WSTRZYMUJĘ SIĘ (4)
Leon Fiołka, Zygmunt Kobylak, Jarosław Łęski, Anna Wacławczyk
NIEOBECNI (4)
Michał Kuliga, Dawid Łomnicki, Anna Ronin, Zuzanna Tomaszewska

Rada podjęła Uchwałę Nr LIV/7987/2023 w sprawie skargi na działalność lodowiska na płycie 
Rynku. 

− Radny Marcin Fica poprosił o krótką przerwę w obradach. 
− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  zarządził  15  minut  przerwy.  Przerwa  od  godz.  20:10

do godz. 20:33.

33. Współpraca Miasta Racibórz z Powiatem Raciborskim oraz Gminami Powiatu Raciborskiego –
informacje wydziałów.

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że materiał jest dosyć obszerny, bo starano się
ująć  tu  wszystkie  aspekty  współpracy,  praktycznie  każdy  wydział  ma  jakieś  zadania,  które
w ten, czy inny sposób łączą się z zadaniami innych gmin. Tak skrótowo to wymienić należy
wspólną  Straż  Miejską  z  Kornowacem  i  Krzyżanowicami.  Gdy  chodzi  o  Wydział  Edukacji
to współpracujemy bardziej na zasadzie rozliczeń, czyli rozliczamy pobyt dzieci z innych gmin
w naszych placówkach oświatowych. W zakresie Ośrodka Pomocy Społecznej jest współpraca
z  Powiatem,  a  w  zasadzie  z  Powiatowym  Centrum  Pomocy  Rodzinie,  przy  realizacji  zadań
wynikających  z  ustawy  wspierania  rodziny  i  systemu  pieczy  zastępczej.  Ze  Starostwem
Powiatowym w bardzo istotny sposób współpracujemy w zakresie prowadzenia warsztatów
terapii zajęciowej. Ponadto, jeżeli chodzi o domy pomocy społecznej, tu też często udzielamy
wsparcia dla mieszkańców, którzy w tych powiatowych placówkach się znajdują.  Należy też
wspomnieć o współpracy w zakresie budynku przy ulicy Sempołowskiej, stanowiącym własność
Miasta,  w którym prowadzony  jest  Dom dla  Matek  z  Dziećmi  "Maja".  Konieczne  stało  się
poczynienie dosyć sporych inwestycji  związanych z dostosowaniem funkcjonowania obiektu
do wymogów przeciwpożarowych. W tym zakresie uzgadniamy partycypacje tych kosztów też
ze  Starostwem.  Z  Powiatem  współpracujemy  też  w  zakresie  inwestycji  na  drogach
powiatowych,  gdzie  zawsze  z  zewnątrz  uzupełniane  są  przez  miasto,  chodzi  oczywiście
o przebiegi tych dróg przez miasto. Dalej przekazał, że jest jeszcze klaster energii, do którego
przystąpiła  również  Gmina  Rudnik,  Gmina  Pietrowice  Wielkie  i  Gmina  Krzanowice.  Widać,
że cieszy się to dosyć dużym zainteresowaniem. 

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  zgłoszeń  do  dyskusji  zamknął
przedmiotowy punkt obrad. 

34. Informacja Prezydenta Miasta w sprawie założeń dokumentacji projektowo – kosztorysowej 
realizacji projektu „Zielone płuca Ostroga”.

− Inspektor Wydziału Rozwoju Elżbieta Franiczek przekazała, że projekt „Zielone płuca Ostroga”
wybrano w ramach 6 edycji budżetu obywatelskiego w 2021 roku. Projekt zdobył 3565 głosów.
Szacowana  kwota  projektu  to  było  1mln  zł.  Celem  tego  projektu  było  stworzenie  takiego
małego Parku Miejskiego z tężnią. Natomiast ważną uwagą wnioskodawcy do projektu było to,
żeby to miejsce powstawało zgodnie z podejściem partycypacyjnym, czyli  przy współudziale
naszych  mieszkańców.  Wnioskodawca  chciał,  żeby  włączyć  w  działania,  wtedy  jeszcze
Państwową Wyższą Szkołę Zawodową, teraz Akademię Nauk Stosowanych i tak się też się stało.
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− Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa w uzupełnieniu przedstawił kalendarium działań
podjętych w 2022 r., które doprowadziły do wyboru koncepcji i przygotowania dokumentacji
projektowej. Koszt jednak to 6 177 656,13 zł. W związku z tak wysokim kosztem planowane
jest  spotkanie  z  mieszkańcami  mające  na  celu  wypracowanie  wspólnego  rozwiązania
lub podział inwestycji na etapy. Spotkanie odbędzie się 7 marca 2023 roku na terenie Szkoły
Podstawowej  nr  1  o  godzinie  17:00.  Dodał,  że  miasto  przy  projektach  związanych
z partycypacją ma duże doświadczenie. Przykładem jest Ogród Jordanowski. Całkowita wartość
inwestycji  na  terenie  o  połowę  mniejszym  wyniosła  na  tamte  czasy  2.260.000  zł.
Dofinansowanie  sięgało,  kwoty  1.900.000  zł.  Teraz  sykamy  się  z  obszarem  dwukrotnie
większym. Jest wola zarówno Radnych jak i Prezydenta, żeby ta inwestycja powstała. To będzie
największy  od  dekady  zielony,  rekreacyjny  areał,  jaki  miasto  zagospodaruje.  Przy  realizacji
założeń  projektowych,  także  koszty  eksploatacji  tego  terenu  będą  znaczne,  będą  wynosiły
od  8  do  10%  kosztów  inwestycji  planowanej  do  realizacji.  Dodał,  że  utrzymanie  Ogrodu
Jordanowskiego w zeszłym roku wyniosło ponad 220.000 zł. 

− Inspektor  Wydziału  Rozwoju  Justyna  Szyndler  przekazała,  że  biorąc  pod  uwagę  charakter
inwestycji,  która stoi  przed Miastem, jak również kwestię ewentualnego sięgania po środki
zewnętrzne  oraz  powiązania  tego,  że  Miasto Racibórz  już  od  roku  uczestniczy  w projekcie
edycji  Partnerska  Inicjatywa Miast  przedstawiła  możliwości  inwestowania  w tereny  zielone
w przestrzeniach miejskich, które związane są z przyjętą w zeszłym roku przez rząd Krajową
Polityką Miejską do roku 2030,  która wywodzi  się z  Europejskiego Zielonego Ładu. Dodała,
że to kierunek, który ewentualnie pozwala myśleć o sięganiu po środki zewnętrzne z funduszy
europejskich.  Dodała,  że  zielona  rewitalizacja  to  właśnie  takie  świadome,  odpowiedzialne
kształtowanie  przestrzeni  w mieście,  która  z  jednej  strony będzie  taką  próbą przywrócenia
bioróżnorodności, adaptacji środowiskowej, poprawi jakość życia mieszkańców, poprawi jakość
środowiska  i  również  będzie  budować  odporność  miasta  na  zmiany  klimatu.  Następnie
przedstawiła kilka slajdów z realizacji takich projektów w Poznaniu. Ciekawostką i nowością na
skalę  krajową  był  w  Poznaniu  pierwszy  miejski  las  kieszonkowy,  przygotowany  w  oparciu
o metodę japońskiego botanika. Ta metoda opiera się na tym, że to są właśnie konkretne małe
kwartały,  odpowiednio  przygotowane  do  wcześniej  zanalizowanych  uwarunkowań
środowiskowych i są posadzone gęsto, co sprawia, że las taki rośnie dziesięciokrotnie szybciej
i  wpływa  pozytywnie  również  na  poprawę  bioróżnorodności.  To  był  las  sadzony
partycypacyjnie z udziałem mieszkańców, więc jednocześnie właśnie został też spełniony ten
element  edukacyjny.  Kolejnym  przykładem  był  Toruń,  gdzie  powstały  parki  tematyczne
wzorowane na takich krajach jak Francja,  Szwajcaria i  Holandia.  W Polsce pionierem takich
parków jest Kraków.  

− Naczelnik  Wydziału  Komunalnego  Piotr  Glapa  przekazał,  że  na  terenie  przyszłej  inwestycji
mamy na  tyle  dużo  wolnego  obszaru,  że  jesteśmy w stanie,  przy  akceptacji  mieszkańców,
na  modyfikację  wykonanego  przez  Urząd  Miasta  projektu,  zrealizować  zarówno  park
kieszonkowy, jak i nawet kieszonkowy las miejski. Przy pozostawieniu obecnych tam urządzeń
w tych samych miejscach, a także na budowę innych urządzeń. Pozostaną spełnione kryteria
projektu, aby ten był zielony, przyjazny mieszkańcom, aby było oczyszczane powietrze i aby się
stworzył  przyjazny,  swoisty  mikroklimat.  Potrzebne  jest  więc  spotkanie  z  mieszkańcami,
żeby wysłuchać ich i wspólnie znaleźć rozwiązanie, gdyż akceptacja obecnego projektu byłaby
z  ekonomicznego  punktu  widzenia  nieuzasadniona  i  mimo,  że  każdemu  z  nas  podoba  się
projekt  przygotowany  przez  architekta,  to  jednak  zarówno  koszt  utrzymania  tego  typu
inwestycji, jej koszt oraz małe możliwości uzyskania dofinansowania skłaniają nas do tego, żeby
próbować  znaleźć  rozwiązanie  kompromisowe,  które  przy  zabezpieczeniu  interesów
mieszkańców pozwoli realizować inwestycje w mniejszych ramach finansowych, przy uzyskaniu
dofinansowania ze środków unijnych. 

− Radny Michał  Kuliga  podziękował  radnym za  jednogłośne  przyjcie  uchwały  o przystąpieniu
do  zmiany  zagospodarowania  planu  przestrzennego  na  tym  terenie.  Po  drugie  zgadza  się,
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jak najbardziej, z pomysłami lasów kieszonkowych, czy parków kieszonkowych One powinny
powstawać  w  różnych  miejscach,  na  terenie  naszego  wspaniałego  miasta.  Szczególnie,
że  praktycznie  w tej  kadencji  zaprzestano  dyskusji  na  temat  smogu.  Nawet  już  nie  mamy
sprawozdań  kontroli  palenisk.  Dodał,  że  też  czeka  na  to  spotkanie,  że  będziemy  mogli
podyskutować razem z mieszkańcami, którzy wspierali ten projekt, żeby on powstał. Chciałby
też żeby, jeżeli została już zlecona i opracowana dokumentacja, koncepcja, kosztorysy, plan na
to  miejsce,  na  zagospodarowanie  tej  przestrzeni,  to  żeby  od  tego  zacząć  i  przedstawić
mieszkańcom, co Urząd Miasta zaplanowało na tym terenie. Konkretnie pokazać, dokładnie te
same plansze. Dodał, że nie jest prawdą co piszą media, że "Zielone Płuca Ostroga" wzrosły
o  600%.  Można  dyskutować  na  tematy  lasów  kieszonkowych,  małych  parków  miejskich,
ale  pokażmy  też  mieszkańcom,  o  co  został  rozbudowany  ten  pierwotny  projekt  budżetu
obywatelskiego, o jakie elementy. Z tego co się orientuje to jest podzielony na strefy. Nie wie
więc, czy był oczekiwany mega wypasiony plac zabaw, czy super strefa sportu i rekreacji. To są
pytania,  które  można  zadać  mieszkańcom.  Natomiast  wie,  jakie  jest  oczekiwanie,  żeby
powstała tam tężnia oraz  żeby było dużo drzew, żeby projekt ten był  projektem zielonym,
jak sama nazwa wskazuje:  "Zielone Płuca Ostroga".  Wskazał,  że w budżecie  zabezpieczono
dzisiaj  odpowiednią  kwotę,  która  ma  być  może  jakimś  początkiem.  Może  Prezydent
zmodyfikuje projekt tak, że się to w jakieś kwocie zmieści. Po prostu to róbmy, bo ludzie na to
czekają.  Dostał  dzisiaj  wiele  zapytań  od  mieszkańców.  Przypomniał,  że  za  tym  projektem
głosowało 3 500 mieszkańców. Nie zgadza się też z taką tezą, że będą 3 tężnie. Uznał, że radni
wiedząc o zwycięskim projekcie z tężnią na Ostrogu, zgodzili się Prezydentowi na budowę tężni
przy ulicy Warszawskiej. 

− Radna Ludmiła Nowacka przekazała, że już na Komisji Oświaty pytano o możliwości pozyskania
środków zewnętrznych, okazało się, że ciężko będzie pozyskać te środki zewnętrzne. Zapytała
więc,  czy  rozważa  się,  aby  ten  dość  kosztowny  zamysł  rozłożyć  na  lata?  Bo  6.000.000  zł
w jednym sezonie to jest bardzo dużo. 

− Radny Marcin Fica zapytał jaki będzie koszt utrzymania tężni na Warszawskiej? Bo skoro tu
mówimy  o  10%,  a  tężnia  na  Warszawskiej  ma kosztować  ponad  2.000.000,  to  jest  ponad
200.000 zł. Dalej zapytał, czy można połączyć tężnię na Ostrogu, ale w tym wymiarze, który był
głosowany,  z  tym  lasem  kieszonkowym  i  wtedy,  czy  można  by  było  na  część  tego  dostać
dofinansowanie. 

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy odnosząc się do podniesionych spraw przekazał,  że po to
teraz  planujemy  spotkanie,  aby  to  wszystko  też  wybrzmiało  nie  tylko  tu  na  sali  obrad.
Szczególnie  dlatego,  że  jest  to  projekt  wywodzący  się  z  budżetu  obywatelskiego.  Ponadto
szczerze  mówiąc  to  rzeczywiście,  te  koncepcje  studentów  chyba  rozbudziły  nadzieję
wszystkich, którzy na to patrzyli. Teraz każde z rozwiązań jest możliwe, można to etapować,
aczkolwiek  nie  zgodzi  się  z  tym,  że  etapowanie  zmniejszy  koszt.  Etapowanie  może  jednak
umożliwić  to,  aby  na  część  np.  las  kieszonkowy,  czy  inne  rozwiązanie  pozyskać  środki
programów pomocowych. Teraz na samą rekreację nie ma tych środków, tylko bardziej  na
same  drzewa,  na  roślinność.  Potrzeba  też  pewnego  konsensusu  ze  strony  osób,  które
zaangażowały się w to i  dla których jest to ważne przedsięwzięcie.  Stąd pewnie za miesiąc
będziemy mogli już więcej powiedzieć o tym, którą drogą warto iść. Jeśli zaś chodzi o koszt
funkcjonowania tężni to ok. 150 000 zł.

− Radny Marcin Fica zapytał co więc podraża koszty przy projekcie na Ostrogu? 
− Naczelnik Wydziału Komunalnego Piotr Glapa przekazał, że w założeniu projektowym "Zielone

Płuca Ostroga" mają być przynajmniej częściowo zamkniętym obiektem rekreacyjnym. Wiąże
się z tym też to, że na terenach "Zielonych Płuc Ostroga" został zaprojektowany szalet. Mamy
zwiększone  koszty  za  media,  mamy  koszty  związane  z  obsługą.  Obecnie  na  Ogrodzie
Jordanowskim jest zatrudniony ogrodnik, jest zatrudniona osoba sprzątająca i tak samo stałe
utrzymanie tego terenu w stanie niepogorszonym musiało być zapewnione, i dlatego, z uwagi
na  podobny  charakter  obiektu,  który  został  zaprojektowany,  tak  samo  w  odniesieniu  do
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Ogrodu  Jordanowskiego  szacowaliśmy  koszty  utrzymania  tego  obiektu.  Koszt  utrzymania
obiektu  pod  względem  tężni  na  przyszłych  "Zielonych  Płucach  Ostroga"  kształtuje  się  na
poziomie 80.000 zł  z  uwagi  głównie  na  mniejszy  charakter  tej  tężni  zaprojektowanej,  gdyż
głównym kosztem prawidłowego funkcjonowania tężni, żeby został  zachowany jej charakter
zdrowotny, jest systematyczne wymienianie tego elementu nośnego, solanki.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że w przypadku każdej inwestycji są pewne
założenia i te założenia były w projekcie budżetu obywatelskiego. Do tych założeń powinni się
dostosować  studenci  projektując.  Zastanawia  więc  dlaczego  zostało  doprowadzone  do
rozbujania tak tej całej koncepcji? Dlaczego nikt nad tym nie panował w magistracie? To jest
kluczowe pytanie w tym zakresie. 

− Radny Mirosław Lenk przekazał,  że nie doszukuję się  złej  woli,  bo niestety takie jest  życie.
Jak coś jest ładne, to może być jeszcze ładniejsze, jak będzie jeszcze ładniejsze, to będzie więcej
kosztować. Dodał, że głosował za tym budżetem obywatelskim. Uznał, że to jest dobry pomysł
w dość gęstej zabudowie mieszkaniowej na Ostrogu, zrezygnować z zabudowy mieszkaniowej
na rzecz oczekiwań mieszkańców i trochę poprawy estetyki tego terenu. On bardzo długo stał
wolny. Na szczęście, służył jako plac zabaw, boisko i różnym innym przedsięwzięciom. Obawy
mieszkańców,  w  postaci  możliwości  wybudowania  tam  kolejnych  budynków  mieszkalnych,
spowodowały  takie  oddolne  ruchy  w  kierunku  zmiany  tej  sytuacji.  Można  podziękować
radnemu Michałowi  Kulidze,  że  rozpoczął  ten  proces,  że  pokierował  tą  zmianą.  Natomiast
osobiście  nie  wyobrażał  sobie,  że  to będzie  taki  projekt  docelowo.  Dodał,  że  nie  głosował
za takim projektem, jaki został przygotowany. Jeśli ta dokumentacja projektowa jest oparta na
tych projektach, to musiało być kosztowne. Wnioskodawcy na pewno nie zakładali ogrodzenia,
nie zakładali szaletu. Oni zakładali bardziej proste zagospodarowanie tego placu, może nie miał
to być park kieszonkowy, ale miało to być właśnie dużo zieleni, ale elementem tym spajającym
miała  być  tężnia.  Teren  był  dość  duży,  dał  wyobraźnię  rzeczywiście  studentom
do przygotowania koncepcji. To jest normalne, po to studiują, żeby się wykazać wyobraźnią
i zdolnościami właśnie projektowania, bo oni będą w przyszłości projektować. No i powstało
coś,  co jest  piękne i  będzie  kosztowało  trochę więcej  niż  6  mln zł.  Dodał,  że  bardzo dużą
nadzieję pokłada w tym spotkaniu marcowym i  rozsądną rozmową z mieszkańcami,  bo ich
oczekiwania na dzisiaj są takie, jakie pokazaliśmy. Chcą mieć to wszystko. To jest kosztowne
i  będzie  kosztowne w utrzymaniu.  To  może  być  nawet  więcej  niż  10% inwestycji,  więc  te
600.000 zł może wcale nie przerażać. Dodał, że mieszkańcy nie oczekiwali ogrodzenia, wręcz
przeciwnie, to powinna być przestrzeń otwarta, traktowana podobnie jak inne parki. Zrobił się
z tego jednak Park Jordanowski, który trzeba ogrodzić i dozorować, musi być tam też toaleta.
Projekt  ten  więc  trochę  wymknął  się  spod  kontroli.  Uznał  więc,  że  nie  stać  nas  na  taką
realizację.  Jest za tym, żeby to realizować,  będzie temu kibicował,  znaleźć na to sensowne
rozwiązanie.  Ważnym  i  spójnym  elementem  tego  projektu  jest  tężnia,  nie  ważne  która,
pierwsza, druga, czy trzecia. Może więc rzeczywiście należałoby szukać oszczędności w tych
pozostałych  elementach,  które  zostały  tam  wypracowane.  Należy  zachować  jednak  umiar
i  zdrowy  rozsądek,  bo  będą  rozbudzały  się  oczekiwania  w  innych  miejscach  miasta  do
podobnego typu przedsięwzięć.  Dla mieszkańców Ostroga jest  jasny sygnał,  miasto zmienia
plan przestrzenny, przesądza o tym terenie, będzie to teren zielony. Nie ma zagrożenia, że ktoś
coś tam już zmieni, że przyjdzie tam z zabudową, więc ich cel, w 90% zostaje już osiągnięty.
O to im głównie chodziło, a elementem poprawiającym wygląd tego terenu miała być właśnie
głównie zieleń no i ostatnio modne w całym kraju tężnie. Trzeba znaleźć dobre rozwiązanie.
Liczy więc, że na tym spotkaniu dojdzie do znalezienia dobrego kompromisu.

− Radny Henryk Mainusz przekazał, że nie wszystko w naszej gminie jest już zrobione na cito.
Mamy wiele problemów. Dalej wskazał, że jest jeszcze kilka takich skupisk mieszkańców, jak to
na Ostrogu.  Zapytał  więc, co powiemy tym mieszkańcom, gdy przyjdą z takimi pomysłami?
Uznał,  że  rozsądny  gospodarz  kieruje  się  jakimś zdrowym rozsądkiem,  bo takich  Ostrogów
będzie trzeba jeszcze 6, do tego dojdą jeszcze dzielnice. Niech to będzie ładne i funkcjonalne,
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ale z pewną dozą zdrowego rozsądku. 
− Radny Mirosław Lenk przekazał, że studenci pokazali swoje wyobrażenie. My to trochę żeśmy

napompowali. Trzeba jednak powiedzieć mieszkańcom, że Miasto krzywdy im nie robi.  
− Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  idziemy  w  dobrym  kierunku,  Prezydent  Dariusz  Polowy

też wyraża dobrą wolę, żeby pójść w tym dobrym kierunku.
− Radny  Marcin  Fica  w  kontekście  lasów  kieszonkowych  zapytał  jaki  to  musi  być  obszar,

żeby otrzymać  dofinansowanie?  Czy można porozmawiać  ze  wspólnotami  mieszkaniowymi,
ze spółdzielnią, by znaleźli jakiś teren. Dodał, że w ramach rewitalizacji było wskazywane kilka
terenów. Dalej zapytał do czego konkretnie jest to dofinansowanie? 

− Inspektor  Wydziału  Rozwoju  Justyna  Szyndler  przekazała,  że  każda  instytucja  finansująca
dyktuje warunki, na jakie przedsięwzięcia przeznacza finansowanie. Nie ma kategorii pn. lasy
kieszonkowe,  na te  lasy  jest  jednak jakiś  katalog kosztów kwalifikowanych.  Dalej  wskazała,
że w tej chwili jest czas, kiedy uruchamiane są poszczególne programy finansowania, chodzi
o  duże  programy  z  funduszy  europejskich  lub  programy,  które  realizowane  są  np.  przez
wojewódzkie  fundusze  ochrony  środowiska  i  gospodarki  wodnej.  Dodała,  że  nie  ma  więc
jednego katalogu, który pozwoli odpowiedzieć na pytanie, że na lasy kieszonkowe z różnych
instytucji jesteśmy w stanie pozyskać finansowanie na takie konkretne wydatki. Należy wziąć
pod uwagę zarówno dokumenty programowe jak i wytyczne konkursów. Jeśli chodzi o nową
perspektywę  z  funduszy  europejskich,  to  te  wytyczne  dopiero  powstają,  szczegółowe,
konkursowe.  Na  razie  posługujemy  się  dokumentami  pt.  Szczegółowe  Opisy  Osi
Priorytetowych,  które  nie  pozwalają  jeszcze  zdefiniować  konkretnych  wydatków,  czyli
planować konkretnych budżetów. Natomiast mamy wiedzę, w którym kierunku powinniśmy
kształtować  koncepcję,  tak  aby  w  miarę  możliwości  spełnić  zarówno  wymagania  danych
instytucji,  o  których  ewentualnie  możemy  myśleć,  jak  również  te  nasze  potrzeby,  które
widzimy do zrealizowania w ramach danego projektu. Dodała, że parki kieszonkowe, to jest
taka  nazwa  ogólna,  która  nieprzypisywana  jest  do  żadnego  jakiegoś  modelu,  areału.  Park
kieszonkowy  to  może  być  bardzo  malutka  przestrzeń,  ona  powinna  spełniać  w  zasadzie
charakter  tego  parku,  tego  miejsca.  Nazwa  "kieszonkowy"  wziął  się  z  nazwy  europejskiej,
po prostu ma to mieć formę kieszonki,  czyli  z  trzech 3 stron zamknięta i  z  jednej  otwarta
przestrzeń. 

− Radny Marcin Fica uznał  więc,  że w zasadzie  nie można jeszcze przedstawić mieszkańcom,
że już na pewno będzie można to zrobić?

− Inspektor Wydziału Rozwoju Justyna Szyndler przekazała, że można powiedzieć, bo mamy już
taką wiedzę z zakresu tego, jakie to są kierunki. Uznała jednak, że ideą spotkania jest kwestia
zanalizowania  przedstawionych  potrzeb  w  stosunku  do  tego,  co  zostało  przedstawione
w koncepcji i ewentualnie ukierunkowania na to co możliwe. To wcale nie oznacza, żeby te
przykładowe realizacje z innych miast przetransponować na projekt "Zielonych Płuc Ostroga".
Dodała,  że  każde  miasto,  odpowiednio  do  swoich  potrzeb,  szuka  nowych  rozwiązań
do wdrożenia. 

− Radny  Marcin  Fica  uznał,  że  można  to  wykorzystać  w  kontekście  rewitalizacji  podwórek,
odbrukowania ulicy Ogrodowej i Mickiewicza.  

− Radny Michał Kuliga wyjaśnił, że to nie mieszkańcy są odpowiedzialni za rozbudowanie tego
projektu w takim kształcie,  nie on jako autor  tego projektu.  Dodał,  że komisja  w Urzędzie
Miasta wybrała konkretną koncepcję studencką. Ma nadzieję, że nie wybrano najdroższej po to
by pokazać, że się nie da tego zrealizować. Należy iść w kierunku, żeby to realizować. Należy
spotkać się z mieszkańcami. 

− Radny Paweł Rycka zapytał, czy rozważano też inne lokalizacje, jeżeli chodzi o te lasy, czy parki
kieszonkowe w naszym mieście? 

− Naczelnik Wydziału Komunalnego przekazał, że przy różnych realizacjach staramy się kierować
trendami,  które  pojawiają  się,  chociażby  przy  Partnerskiej  Inicjatywie  Miast  i  tego  typu
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rozwiązania  są  rozważane  przy  rewitalizacji  chociażby  podwórek.  Proponujemy  to  więc,
dlatego, że planuje się realizację podobnych przedsięwzięć na terenie Raciborza.

− Radny Paweł Rycka zaproponował  więc jedno takie miejsce w jego dzielnicy. To jest akurat
tam, gdzie na dzień dzisiejszy stoi otaczarnia, która nie produkuje. Nie warto też denerwować
mieszkańców gmin naszego powiatu raciborskiego i straszyć ich nową lokalizacją. Uznał, że do
tego będzie się można odnieść w tym roku, gdy na sesji  będzie prezes PRD. Poprosił  więc,
aby wziąć pod uwagę też ten teren, bo ten teren jest miejski. Na pewno mieszkańcy naszej
dzielnicy się ucieszą, bo będzie to jedyny taki las na Płoni.

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  za  parę  dni  będzie  możliwość
przedyskutowania  tego  projektu  z  mieszkańcami  i  pójścia  właśnie  w  tą  dobrą  stronę.
Następnie z uwagi na brak dalszych zgłoszeń zamknął przedmiotowy punkt obrad.  

35. Informacja Prezydenta Miasta w zakresie planów i założeń modernizacji płyty Raciborskiego 
Rynku.

− Radny Marcin Fica wskazał, że nie ma na sesji Zastępcy Prezydenta Dawida Wacławczyka,  do
którego  ma  kilkanaście  pytań.  Dodał,  że  Naczelnika  Wydziału  Komunalnego  pytał  już
w czwartek na Komisji Gospodarki. Dalej wskazał, że konkurs na płytę rynku został ogłoszony
bez dyskusji, bo po co dyskutować z radnymi?

− Radny Mirosław Lenk wspierając radnego Marcina Ficę przekazał, że akurat ten punkt był na co
najmniej dwóch komisjach. Generalnie Rada nie chciała konkursu, ale konkurs staje się faktem.
Będzie problem ze środkami na realizację, bo te 100 000 zł wprowadzone do budżetu pewnie
wystarczy na przeprowadzenie konkursu i na nagrody konkursowe. Mam nadzieję, że realizacja
będzie elementem wspólnych ustaleń. Rynek będzie drogi i nie wiadomo, czy miasto będzie
stać  na  tą  realizację  w  najbliższym  czasie.  Skoro  będzie  konkurs,  to  Komisja  Konkursowa
wybierze propozycje i radni zapoznają się z efektami pracy. Wtedy można podyskutować.

− Radny Michał  Kuliga przekazał,  że w notatce jest  napisane,  że to powrót  do historycznego
rynku z lat 20 XX wieku.

− Radny Mirosław Lenk wskazał, że ten historyczny rynek niewiele różnił od dzisiejszego. Rynek
przed wojną też był wybrukowany, a dookoła Kolumny Maryjnej były niewielkie nasadzenia
drzew.  Jeśli  to  miała  być  humanizacja  naszej  płyty  rynku  poprzez  jakieś  niedeterminujące
nasadzenia  roślinności,  to  pewnie  to  nie  jest  zły  kierunek,  tak  się  dzisiaj  robi.  Akurat  nie
chciałbym, żeby potraktować rynek jako las kieszonkowy, bo on nie taką ma funkcję. To jest
jednak miejsce spotkań, tam są restauracje, ma nadzieje, że dalej będą ogródki. Zaapelował
więc, aby poczekać na efekty prac konkursowych. 

− Radny  Paweł  Rycka  przekazał,  że  mieszkańcy  pytają,  więc  i  on  zapyta,  czy  można  się
spodziewać,  że  plakatowy  Prezydent  Dariusz  Polowy,  zwany  też  raciborskim  królem
billboardów,  będzie  się  prezentował  na  tle  pokonkursowych  prac  z  wizualizacją  nowego
raciborskiego rynku? 

− Radny  Henryk  Mainusz  zapytał  dlaczego  dzisiaj  nieobecny  jest  Zastępca Prezydenta  Dawid
Wacławczyk?

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  jak  już  kiedyś  Przewodniczący  Rady  był
uprzejmy przypomnieć radnym, że Prezydent Miasta i w tym jego zastępcy nie mają obowiązku
uczestniczenia w sesji. Należy zapewnić zorganizowanie wszystkiego, natomiast sama obecność
nie jest konieczna. Dodał, że dzisiaj jest on plus urzędnicy. Jeśli coś dzieje się nie tak, co by
trzeba  poprawić,  to  poprosił,  aby  to  zasygnalizować,  będzie  starał  się,  aby  było  lepiej.
Natomiast, czy to będzie ta, czy inna osoba, to chyba nie ma specjalnie znaczenia. Ważne, aby
była rzetelna informacja udzielona w tym zakresie, której radni oczekują.

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął
przedmiotowy punkt obrad.
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36. Informacja Prezydenta Miasta w zakresie programu funkcjonalno – użytkowego rozbudowy
H2Ostróg.

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  w  formie  prezentacji  przedstawił  założenia  programu
funkcjonalno – użytkowego rozbudowy H2Ostróg. Poszerzenie Aquaparku o część zewnętrzną
było  planowane  już  w  2014.  Dalej  przypomniał  kalendarium  działań.  Przekazał  również,
że  odwiedzono  sporą  ilość  takich  obiektów.  Istotnym  elementem  tego,  co  powinniśmy
wykorzystać,  jest  olbrzymi  teren  zielony.  Niecki  basenowe  będą  usytuowane  w  tej  części
najniżej  położonej.  Amfiteatralny  układ  pozwoli  wykorzystać  maksymalnie  te  15.000  m².
Główna  atrakcja,  dwuczęściowa  zjeżdżalnia  pontonowa.  Dalej  jest  wodny  plac  zabaw,
powierzchnia 390 m², nawierzchnia bezpieczna EPDM. Urządzenia zabawowe z trzema małymi
zjeżdżalniami.  Brodzik  z  ciepłą  wodą,  powierzchnia  120  m².  Dwie  największe  zjeżdżalnie
pontonowe: zjeżdżalnia Abyss, wysokość prawie 15,5 m i zjeżdżalnia Wahadło, także 15,5 m.
Zespół trzech zjeżdżalni: Anakonda, wysokość 12 m, Turbo 10 m i Multislide, 4 tory obok siebie,
to było wysokość 7 m. Basen rekreacyjno-sportowy, powierzchnia 600 m². Tutaj nacisk jest na
to,  aby  było  jak  najwięcej  elementów  związanych  z  masażami,  natryskami,  wirami  itd.
Ale  oprócz  tego  są  przewidziane  stosunkowo krótkie  dwa tory  do  pływania  wraz  z  takimi
modułami  do  skakania.  Basen  rekreacyjny,  tu  powierzchnia  160 m²,  głębokość  od  1 m
do 1,35m. Atrakcja,  która  ma być  czynna cały  rok,  czyli  basen wypływowy z  podgrzewaną
wodą. Pozostałe atrakcje, to 1000 leżaków, 40 żagli zapewniających cień, rozległy teren zielony.
Jest  przewidziana  przebieralnia  ze  skrytkami  depozytowymi,  także  z  węzłem  sanitarnym,
toaletami.  Są  tam  też  pomieszczenia  ratownika  z  monitoringiem,  pomieszczenie  pierwszej
pomocy.  Budynek  kasy,  będzie  umieszczony  między  budynkiem H2Ostróg,  a  skateparkiem.
Przed kasami miejsca postojowe dla rowerów. Oprócz tego w projekcie przewidziana jest strefa
gastronomiczna.  We wszystkich basenach przewidujemy podgrzewaną wodę. Podgrzewanie
będziemy  realizować  przy  pomocy  pomp  ciepła  i  zastosowanie  ekonomicznych
i energooszczędnych pomp obiegowych. Niecki basenów planujemy wykonać z najwyższej klasy
stali nierdzewnej. Będzie ogłoszony konkurs na nazwę obiektu. Następnie przedstawił aspekt
finansowy tego przedsięwzięcia. Podstawą założenia jest funkcjonowanie obiektu w miesiącach
czerwiec,  lipiec  oraz  sierpień.  Dodatkowo można się  pokusić  o  to,  żeby do dyspozycji  była
jeszcze końcówka maja i początek września, ale to też musi pokazać praktyka. Dalej założono,
że w miesiącu czerwcu obiekt będzie czynny od poniedziałku do piątku od godziny 12 do 19,
w soboty i niedziele od 10 do 20. Natomiast w miesiącach lipiec, sierpień przez cały tydzień od
10  do  20.  Jeżeli  chodzi  o  ilość  etatów  w  miesiącu  czerwcu,  byłoby  to  15  etatów
przeliczeniowych. Jeżeli chodzi o lipiec i sierpień, mówimy tu o 21 etatach. Przekładając to na
dzisiejsze koszty,  odnosząc do realnych cen,  jakie mamy teraz.  Jeżeli  chodzi  o ratowników,
mówimy tu o kwocie,  którą by trzeba zaangażować jakieś 220 000 zł,  razem z  pochodnymi
od wypłat. Kasjerzy 37.000 zł, obsługa techniczna 65.000 zł. Pozostałe koszty, które wynikają
już  z  funkcjonowania,  nie  są  kosztami  osobowymi:  Chemia  basenowa,  przy  tej  ilości  wody
to jest 105 000 zł. na sezon. Środki czystości 18 000 zł, energia elektryczna 220 000 zł, woda
i  odprowadzenie  ścieków  105 000  zł.  Koszt  funkcjonowania  jednego  sezonu  wychodzi  na
poziomie 770 000 zł. Dalej odnosząc się do tego, jaki można uzyskać teraz przychód z takiego
obiektu  przekazała,  że  podobnej  wielkości  obiekty  są  w  stanie  w  takim  sezonie  sprzedać
między  45 000 a  50 000 biletów.  Teraz  przewidywany koszt  takiego wejścia  całodziennego
byłby dla  osoby  dorosłej  17 zł.  Dla  dzieci  i  młodzieży do 18 roku życia  przewidywalibyśmy
zniżkę,  wtedy  bilet  kosztowałby  12 zł.  Bilety  popołudniowe  odpowiednio,  czyli  od  godziny
16.00  do  zamknięcia,  9 zł  ulgowy  i  normalny  13  zł.  Dalej  zakładając  teraz  przychody
proporcjonalnie  75%  osoby  dorosłe,  25%  dzieci  i  młodzież,  w  rezultacie  przychody
kształtowałyby  się,  przy  oczywiście  założeniu  tych  45 000  odwiedzających,  637 500 zł
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przychodów  z  biletów  dla  osób  dorosłych,  150 000  zł  przychodów  z  biletów  dla  dzieci
i młodzieży. Suma przychodów wychodzi na poziomie 787 000 zł. Dodał, że nie jest to jedyny
element, który zapewniałby wpływ do kasy obiektu. Przyjmiemy, że przychody z gastronomii,
byłyby w okolicach 375 000 zł., jeśli oczywiście wziąć by ją na swoje barki. Gastronomia jest
zawsze elementem wysokomarżowym, więc należy się spodziewać jakichś 150 000 zł marży na
tym przedsięwzięciu. Stąd zaczynamy zbliżać się do około 1 000 000 zł dochodu, bo oprócz tego
jest jeszcze kwestia świadczenia usług: nauka pływania, nauka nurkowania, dodatkowo zajęcia
takie kondycyjno-wysiłkowe z trenerem. Aby tych ludzi jednak sporo przyjeżdżało to należy już
przed  ukończeniem  takiego  przedsięwzięcia  przeprowadzić  bardzo  mocną  kampanię
reklamową. 

− Radny Mirosław Lenk zapytał, czy jest to teraz jeszcze w trakcie projektowania?
− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  aktualnie  jest  tylko  program  funkcjonalno-

użytkowy, to nie jest jeszcze projekt. Koszty przedsięwzięcia poznamy po przetargu. 
− Radny Mirosław Lenk zapytał o szacunkowe koszty.
− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że raczej widziałbym to w realizacji  zaprojektuj

i buduj. 
− Radny Mirosław Lenk zapytał o czas realizacji?
− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że otwarcie takiego obiektu musi być na sezon,

więc planuje się oddać obiekt do użytku w maju 2025 roku. 
− Radny  Mirosław  Lenk  przekazał,  że  nie  będzie  powątpiewał  w  koszty,  które  Prezydent

przedstawił. Policzył więc, że średnio będzie trzeba około 500 osób dziennie. Uznał, że jest to
więc ambitny plan. Zapytał, czy chcemy zmieniać nazwę, czy będą dwie nazwy?

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  jeśli  w  konkursie  pojawi  się  sugestia,  żeby
zostać przy H2Ostróg, to zostajemy przy H2Ostróg. Wskazał, że dla Raciborzan H2Ostróg to ma
jakieś znaczenie. Natomiast jeśli myślimy o tym, że to ma przyciągnąć też ludzi spoza Raciborza,
to musi być nazwa raczej bardziej marketingowa.

− Radny Mirosław Lenk przypomniał projekt o nazwie Acapulco. 
− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że gdy chodzi o basen wypływowy i tu można by

się zastanowić, bo on właściwie może być uruchomiony jakby w dowolnej porze roku. Można
spróbować  wskazać,  że  to  mógłby  być  jakby  pierwszy  etap.  Mało  tego,  momentalnie  by
podniósł też atrakcyjność H2Ostóg. Obserwuję to np. w pobliżu, w Bochuminie. Nie będziemy
tego łączyć  z  basenem krytym ze  względu na higienę i  koszty  energii.  No i  ze względu na
konstrukcję  naszego budynku,  który już  mamy.  Wiązałoby  się  to z  mocną destrukcją tego,
co mamy teraz i jakby dodatkowym obciążeniem systemu uzdatniania wody, który teraz tam
jest. Będzie to więc osobny basen wypływowy. 

− Radny Mirosław Lenk przekazał, że taki pomysł był przy tym skromnym projekcie z 2014, żeby
też  był  basen  wypływowy  i  niestety  projektanci  właśnie  mówili  to,  co  tutaj  też  pada,
że konstrukcyjnie to się robi od razu.

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że są takie obiekty, gdzie jest taka śluza, tam jest
jeszcze ciepło, ta woda też jest ciepła, ok 30 stopni.  

− Radny  Mirosław  Lenk  uznał,  że  nie  będzie  to  zimowy  basen,  mimo  wszystko,  za  niska
temperatura. Woda w basenie w H2Ostróg, w środku ma 28 stopni.  

− Radna Magdalena Kusy przekazała, że projekt wygląda bardzo atrakcyjnie. Jedna rzecz, która
rzuciła jej się w oczy, to ten duży teren zielony. Wskazała, że nie ma tam żadnego zacienienia.
Można więc pomyśleć nad lekkim zadrzewieniem. 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  wskazał,  że  w  programie  funkcjonalno-użytkowym  jest
przewidziane  40  dużych  żagli.  Taka  sugestia  doszła  i  o  to  program  funkcjonalno-użytkowy
został uzupełniony. Dodatkowo przekazał, że każda z tych atrakcji związanych z urządzeniami
wodnymi będzie miała osobny wyłącznik. Dodał, że jeżeli ktokolwiek ma jakieś uzupełnienie,
można to zawsze gdzieś tam dołożyć. 
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− Radny Henryk Mainusz zapytał ile jest tego typu takich obiektów w Polsce?
− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że byliśmy na 16 obiektach, nie wszystkie były

w Polsce. Największa była rzeczywiście Moravia. Tym co przyciąga ludzi są te dwie zjeżdżalnie.
W  kwestii  tego  czy  niecki  powinny  być  zrobione  ze  stali  nierdzewnej,  czy  z  niebieskiego
plastiku,  to  zdania  są  podzielone.  Niecki  ze  stali  nierdzewnej  mają  jednak  dwie  zalety.
Po pierwsze, są kosmicznie trwałe i sterylne. Niemniej ci, którzy pływają, czy wchodzą do wody,
to wolą niecki stalowe, a ci co tylko spacerują i oglądają, to wolą niebieski plastik. Jeżeli chodzi
o same zjeżdżalnie to są dwa rodzaje, te pontonowe i te zwykłe. 

− Radny  Paweł  Rycka  przekazał,  że  Prezydent  powiedział  dzisiaj  więcej  niż  na  komisji.
Na ostatniej sesji Prezydent nie chciał odpowiadać. Następnie wskazał, że już teraz w H2Ostróg
jest naprawdę duży problem z ratownikami. Co będzie zatem po tej rozbudowie, bo to jest
dużo etatów. W zakresie ceny to przyznał, że jest pozytywnie zaskoczony. Oczywiście to życie
zweryfikuje.  W  zakresie  ulg  uznał,  że  zapewne  będzie  to  tak  samo  jak  u  innych  i  będzie
obowiązywała z kartą Rodzina Plus, Senior Plus. Na dzień dzisiejszy w H2Ostróg, za godzinę
trzeba zapłacić 15 zł, a w weekendy 20 zł. Dalej odnosząc się to terenu zielonego i ustawionych
tam  leżaków  przekazał,  że  chyba  jedna  plansza  nie  była  prezentowana  na  komisji.  Wtedy
na komisji radni pytali o te rzutnie oszczepem i tą strefę bezpieczną, która musi tam być. Dodał,
że nie wyobraża sobie zawodów w miesiącach letnich, bo zabezpieczyć to będzie ciężko. Dalej
wskazał,  że jest rozmach,  ceny rewelacyjne, dofinansowanie Prezydent pozyskał  i  będzie to
teraz budował. Następnie dopytał jaki koszt będzie kortów, które będziemy musieć wykonać
od zera. Dodał, że nie oczekuje teraz szczegółowego wyliczenia. 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  odnosząc  się  wpierw  do  kwestii  kortów  przekazał,
że Dyrektor ostatnio podawał kwoty budowy kortów. Wychodziło tam chyba 300.000 zł za kort
niezadaszony i ok. 600 000 zł za kort oświetlony. Nie chodzi więc o miliony, ale o setki tysięcy.
Jeżeli chodzi o zabezpieczenie to jest przewidziane ogrodzenie mobilne. Dodał, że w takim dniu
po  prostu  z  obiektu  nie  korzystałoby  2000  osób,  tylko  1000.  Podobnie  zresztą,  jak  jest
w  H2Ostróg,  jak  są  zawody,  to  w  ogóle  nikt  nie  może  korzystać,  jest  po  prostu  obiekt
zamknięty. 

− Radny Paweł Rycka wskazał, że ta linia ogrodzenia przebiega teraz koło tej rzutni. W związku
z tym trzeba się liczyć, że jakieś 400 leżaczków trzeba będzie sprzątnąć, żeby tam te zawody
mogły być prowadzone. 

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał, że przebieg tego płotka nie jest ściśle określony.
Została tylko wskazana maksymalna jego długość. 

− Radny  Paweł  Rycka  zapytał,  czy  w ramach  tych  pozyskanych  środków,  gdyby  w przetargu
wyszło kilka milionów mniej, była by możliwość zainwestowania tego w basen na Oborze? 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  podejrzewa,  że  regulamin  Polskiego  Ładu
uniemożliwi  nam  coś  takiego,  ale  zawsze  można  wymyślić  jakieś  mobilne  rozwiązanie  na
Oborę?  Choć  wydaje  się  to  dosyć  ciężkie  do  przeprowadzenia.  Może  gdyby  dałoby  się  to
uzasadnić, że jeden z elementów może być w innym miejscu.

− Radny  Michał  Kuliga  przekazał,  że  projekt  jest  ambitny,  ciekawy.  Na  pewno takie  atrakcje
związane z wodą są interesujące dla mieszkańców, szczególnie dla rodzin z dziećmi. Na pewno
plusem  jest  zagospodarowanie  tego  terenu  i  nie  ukrywa,  że  jest  to  ciekawe  rozwiązanie.
Plusem są pozyskane środki. Ma też kilka pytań. One wynikają także z tego, co przedstawił Pan
Dyrektor  Paweł  Król  na  ostatniej  Komisji  Oświaty.  Sygnalizowano  już  wtedy  problem
z ratownikami.  Teraz mają być dodatkowe zjeżdżalnie.  Zapewne więc nowi ratownicy będą
musieli być pozyskani. W związku z tym, zapytał co będzie z basenem na Oborze? Czy będziemy
utrzymywać 2 baseny?

− Prezydent Miasta Dariusz Polowy przekazał,  że obiekt na Oborze jest jakby zupełnie innym
obiektem. Oczywiście on teraz pełni tą funkcję. Wydaje się, że dzięki tym zaletom w postaci
drzew, innego jakby zupełnie usytuowania terenu, to ci którzy lubią więcej spokoju to wybiorą
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basen na Oborze z kompleksem domków kempingowych, a ci  którzy lubią jak jest dużo ludzi,
jest gwarno i są atrakcje to będą korzystać z tego, co będzie przy H2Ostróg. To jest jakby dla
innego klienta. Zdecydowanie więc ten basen powiem tam pozostać. Kolejnym krokiem jest
wykonanie jego remontu. 

− Radny Michał Kuliga przekazał, że ta odpowiedź go satysfakcjonuje. Dalej wskazał, że Prezydent
powiedział w mediach o przeznaczeniu 3 500 000 zł wypracowanego zysku PRD. Zapytał więc
co jeśli Rada Miasta nie wprowadzi tych środków na to zadanie i czy te środki nie powinny być
przeznaczone  na  rozwój  Przedsiębiorstwo  Robót  Drogowych?  Czy  Prezydent  przewiduje
ewentualnie jakieś inne rozwiązanie?

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  tak  się  układa,  że  Przedsiębiorstwo  Robót
Drogowych, zresztą nie tylko PRD, ale wszystkie spółki radzą sobie dosyć przyzwoicie. Istotą
akurat tej spółki jest to, że to jest spółka, która działa na rynku. Więc zysk wypracowany ze
zleceń pozyskanych z rynku, to jest najlepsze z możliwych rozwiązań, aby w jakiś sposób zasilić
miejską  kasę.  Dodał,  że  wszelkie  wskaźniki,  które  wykazuje  spółka  są  na  tyle  dobre,
że  naprawdę na teraz  spółka  sobie  doskonale  radzi.  Wypracowany więc  zysk  ze  spokojem
właściciel może przeznaczyć na wypłatę dywidendy.

− Radny Michał Kuliga przekazał, że rozumie Prezydenta, w którym kierunku idzie. Dalej uznał,
że dyskusja na temat zewnętrznego kompleksu zapewne nie zakończy się w dniu dzisiejszym.
Następnie  zapytał  w  imieniu  mieszkańców  osiedla  Trzydziestolecia,  którzy  wskazują,
że rozbudowa to wzmożony ruch samochodów. Droga przez osiedle, traktowana zaś jest jak
droga na skróty. Trzeba więc będzie usiąść i pomyśleć jakie przyjąć rozwiązanie, żeby nie było
potem problemu. Może pojawić się taki sam problem jak na Oborze. Dalej poruszył również
potrzebę doliczenia koszów budowy kortów tenisowych. Wskazał, że środowisko tenisowe jest
bardzo mocno od tych kortów przyzwyczajone. Przy budowie tych kortów tenisowych, warto
byłoby zastanowić się nad zbudowaniem czegoś naprawdę konkretnego i być może tam za halą
Rafako. Na koniec przekazał, to czego nie zdążył powiedzieć na Komisji Oświaty. Chodzi o to,
aby Prezydent przeszedł się na H2Ostróg i zwrócił uwagę na rzeczy, na które zwracają uwagę
mu mieszkańcy. Spadające płyty z sufitu do wody, bo jest duża wilgotność. Może trzeba tam
wezwać jakiegoś specjalistę, który sprawdzi, co się dzieje, że na tej części już sportowej na te
kasetony skrapla się woda. Mieszkańcy zwracają uwagę na pogarszający się stan, jeśli chodzi
o czystość, nie tylko w przebieralniach. Dalej zwrócił uwagę na awarię sauny, awarie suszarek.
Dalej  zapytał  dlaczego  widownia  od  czasu  COVID-u  jest  zamknięta?  Czemu  ludzie,  którzy
przychodzą na basen z dziećmi, a nie chcą korzystać z kąpieliska, nie mają gdzie się podziać.
Dodał, że nie chce pokazywać zdjęć, które ludzie mu wysyłają. Kompletnie nie jest w stanie
zrozumieć, jak ludzie mogą zostawiać na korytarzu swoje buty.

− Prezydent  Miasta Dariusz Polowy odnosząc  się do tej  ostatniej  sprawy,  o której  powiedział
radny, przekazał, że niestety wytworzyła się jakaś taka tradycja i nikt na początku na to nie
zareagował  i  teraz  tak  to  funkcjonuje.  Oczywiście  możemy  spróbować  wpływać  na  ludzi,
ale  miejmy  świadomość,  że  to  zawsze  później  jest  jakieś  konfliktogenne.  Jeśli  chodzi
o kasetony, o których mówił radny, to tej wiedzy nie miał. Rzeczywiście trzeba sprawdzić, jaka
jest  przyczyna.  Uczuli  więc na to Dyrektora.  Dodał,  że sam co jakiś czas  sprawdza,  czy ten
system uzdatniania, działa i jakie są wyniki. Wskazał, że teraz może zrobić to zdalnie  i jest to
ogólnodostępne dla ludzi. Uznał, że jest to najprostszy sposób, aby się zabezpieczyć przed tym,
że cokolwiek w tym systemie miałoby nie domagać.  Podziękował też za wszelkie tego typu
wskazówki, bo chodzi o to, żeby cały ten obiekt funkcjonował jak najlepiej. Jeżeli gdziekolwiek
są jakieś niedociągnięcia czy niedomagania, należy jak najszybciej zareagować i doprowadzić
do tego, żeby ten użytkownik miał pełen komfort. 

− Radny Marcin Fica zapytał czy będzie możliwe szybsze wybudowanie kortów niż rozbudowy
basenu, tak aby środowisko tenisowe nie czekało potem rok czy 1,5. Zapytał też, czy w kwocie
tych 35 000 000 zł. są ujęte koszty kortów. Dalej zwrócił uwagę na to, że już w tej chwili nie ma
niekiedy  gdzie  zaparkować  przy  H2Ostróg  samochodu.  Gdzie  tam  przewidziano  parking?
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Wskazał, że na tych wizualizacjach nie było widać żadnego parkingu, poza tym, który jest na
H2Ostróg  w  tej  chwili.  Na  koniec  zwrócił  uwagę  na  to,  że  najpierw  Prezydent  załatwił
pieniądze,  a  potem  dopiero  pokazał  założenia.  Zapytał  więc,  czy  nie  można  szybciej
informować radnych o takich zamierzeniach. 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  w  związku  z  tym,  że  kwoty,  o  których
tu  mówimy są  kwotami  brutto,  nastąpi  zwrot  VAT-u  zgodnie  ze  wskaźnikiem tego,  kto  to
później  będzie  użytkował,  więc  należy  mniemać,  że  tu  zwrot  VAT-u  będzie  na  poziomie
2 000 000  zł.  W związku  z  tym,  jest  to  wystarczająca  kwota,  by  zaangażować  ją  na  korty.
Tak  zostanie  to  przedstawione  środowisku  tenisowemu.  Dyrektor  będzie  zlecał  koncepcję
lokalizacyjną kortów za halą Rafako. Na podstawie tego, uzyskamy wstępne informacje, jakie
to  będą  koszty.  Wówczas  można  zastanowić,  czy  lepiej  zrobić  w  systemie  zaprojektuj
i  wybuduj,  czy  też  przygotować  dokumentację  i  po  prostu  zlecić  korty.  Należy  też  zrobić
rozeznanie, jeżeli chodzi o wykonawców. Dodał, że przygotowanie programu funkcjonalno –
użytkowego to jest  najważniejsza  praca.  Dalej  wracając  do cen biletów przekazał,  że  to są
aktualne ceny biletów, jakie na tego typu obiektach funkcjonują. Informacje pozyskiwane były
z  końcem  ubiegłego  roku.  Jeżeli  chodzi  o  parkingi,  to  mając  na  uwadze  to,  że  będzie  to
oddawane  w  2025  roku,  to  zawsze  jest  jeszcze  możliwość  częściowego  zagospodarowania
terenu na OSiR-ze  w kierunku dawnego lodowiska,  czyli  tej  drogi  dojazdowej  do stadionu.
Tak aby maksymalnie wykorzystać ten teren, który mamy. Potencjalnym miejscem parkowania
jest też tzw. czarny plac.  

− Radny  Marcin  Fica  przekazał,  że  system  zaprojektuj  i  buduj,  mieliśmy  w  zeszłym  roku,
przy  oświetleniach przejść  dla  pieszych.  Uznał  jednak,  że  w zakresie  kortów nie  wiadomo,
czy  nie  lepiej  było  by  jednak  zrobić  projekt  i  wystąpić  o  ewentualnie  dofinansowanie
zewnętrzne? Dobrze byłoby też skorzystać z wiedzy tenisistów. Dalej odnosząc się do środków
z Polskiego Ładu zapytał dlaczego nie sięgnięto po środki na remonty kamienic?

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  składaliśmy  kilka  wniosków  i  ten  właśnie
uzyskał  akceptację.  Dodał,  że  w poprzednim  rozdaniu  składaliśmy  na  drogi,  też  się  udało.
Nie  ma  możliwości,  żeby  dostać  na  wszystko.  Z  drugiej  strony  mieliśmy  też  taki  pakiet
kilkunastu ulic na terenie miasta. Ciężko powiedzieć, co byłoby lepsze. Czy zrobić te kilkanaście
ulic,  czy zrobić  Rybnicką,  główną arterię.  Wskazał,  że  tam jest  największe natężenie ruchu,
będzie też nowy standard bezpieczeństwa, bo będzie tam ścieżka rowerowa. Dodał, że miasto
było też trochę bez wyjścia, bo od województwa dowiedzieliśmy się, że po prostu tę drogę
dostaniemy. W kwestii mieszkań przekazał, że są osobne programy na mieszkania i ich należy
się  spodziewać  w  coraz  większej  ilości.  Zwrócić  uwagę,  na  program,  z  którego  teraz  TBS
korzysta.  Gdzie znowu za 90% można postawić nową powierzchnię. Natomiast  wracając do
kortów to przekazał, że nie przesądza jak to będzie robione. To dopiero pokaże rozpoznanie
rynku i to czy można coś pozyskać. 

− Radny Henryk Mainusz mając na uwadze dyskusję z ostatniej godziny zapytał czy Prezydent jest
zadowolony z administratora obiektów na OSiR-ze?  

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  niewątpliwie  OSiR  staje  przed  wieloma
wyzwaniami i  gdzieś tam można powiedzieć,  że trochę zbiera się  też  po okresie pandemii.
Dodał, że stara się, aby maksymalnie się doskonalili i ich do tego dopinguje. Natomiast, co do
oceny uznał, że ilość zadań, które zostały powierzone, przy tym zasobie środków, jakie mają, są
wykonywane na poziomie przynajmniej zadowalającym. 

− Radny Paweł Rycka wracając do biletów przekazał, że z jednej strony cieszy, że będą one tanie,
a z drugiej strony będzie trudno, aby zrobić ten bilet łączony. Żeby był dostęp do Aquaparku
i na basen zewnętrzny. Po drugie uznał, że bardzo dobrze, że jest robiona ulica Rybicka. Zapytał
jednak ile kosztuje ten sam odcinek Bosackiej? Odnosząc się do OSiR-u to uznał, że dostali oni
tyle zadań, tych projektowych, że zabrakło im czasu, żeby się zająć tym, o co powinni dbać,
co mają na miejscu. Dodał, że niektóre te zadania poszły na półkę, niemniej musieli się na nich
skupiać  i  dużo  energii  na  to  poświęcić.  Uznał,  że  teraz  już  to  będzie  wszystko  dobrze
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funkcjonować i to było poruszane na Komisji Oświaty.  
− Radna Magdalena Kusy uznała, że tą dyskusję właściwie powinniśmy prowadzić z Dyrektorem

OSiR-u. Dalej wskazała, że gdy radny Michał Kuliga mówi o butach, to tak samo ona zauważa,
że ludzie w większości  pchają te kurtki  zimowe, czapki,  szaliki  do tych szafek basenowych,
kiedy  jest  do  dyspozycji  wygodna  szatnia  przy  wejściu.  Ludzie  jakby  nie  są  przyzwyczajeni
do tego, często jest tam zgaszone światło. Być może pracownicy powinni trochę pochylić się
nad tym, żeby zmienić te przyzwyczajenia mieszkańców. Jeśli  chodzi  o szafki na buty,  tutaj
problemem może być też to, że nie zawsze ma się tę dwuzłotówkę. W supermarketach jest
proste rozwiązanie, żetony leżą przy kasach, myślę, że zakup kilkuset nawet takich, żetonów,
to  są  naprawdę  nieduże  pieniądze.  Kolejna  rzecz.  Naprawdę  niewiele  osób  wchodzących
na  obiekt  zdaje  sobie  z  tego  sprawę,  że  czas  za  bilet  liczy  się  od  momentu  zapłacenia,
nie  od  momentu  wejścia  przez  bramki.  Uważam,  że  to  jest  bardzo  takie  nieintuicyjne
rozwiązanie i  wiele ludzi  kupuje bilet  i  dopiero wraca się  do szatni,  przebiera buty,  chowa
do tych szafek. I ten czas im ucieka. Nie jest pewna, czy to by było możliwe do zmiany, ale dużo
lepszym rozwiązaniem byłoby, gdyby czas liczył się od momentu przejścia przez bramki. Uznała
jednak, że te uwagi bardziej są chyba do dyrektora niż do prezydenta. 

− Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał, czy w ogóle nie jest brana pod uwagę koncepcja
zadaszonych kortów? Czy tylko otwarte,  bądź oświetlone? 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy przekazał,  że  z  przekazu  ze  środowiska  tenisowego  było
wskazanie, że mówimy o nieprzykrytych, ale było to tylko w takiej rozmowie. Po to teraz ktoś
dostaje zadanie, że ma przygotować koncepcję i w ramach tego może wskazać, kilka rozwiązań.
Dodał, że to odbędzie się zapewne w dyskusji z tymi, którzy z tego korzystają. Na pewno nie
jest jeszcze rozstrzygnięte, jaka ma być tam formuła.

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  przekazał,  że  w  jego  ocenie,  zdecydowanie  powinny
to być kryte korty, które będą mogły funkcjonować cały rok i w niepogodę. Dalej zapytał, czy
system uzdatniania wody w tej części otwartej, to jest niezależny system?

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  to  jest  zupełnie  niezależne,  od  nowa
zaprojektowane.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner zapytał czy Prezydent brał pod uwagę konkurencję, która
niebawem powstanie w Tworkowie, czy to było analizowane pod takim kątem? 

− Prezydent  Miasta  Dariusz  Polowy  przekazał,  że  jeśli  jest  odpowiednia  ilość  atrakcji
odpowiedniej jakości, to nie należy się obawiać konkurencji. Patrząc na to, jakie ewentualne
atrakcje  byłyby  w  tym  konkurencyjnym  miejscu,  to  nie  obawia  się  o  to.  Doświadczenia
wszystkich obiektów wskazują na to, że ludzie w większości nie idą na basen pływać. Spora
część  klientów w ogóle  nie  wchodzi  do wody,  a  jeżeli  wchodzą,  to  po prostu tylko po to,
żeby  usiąść  i  chcą  żeby  woda  była  ciepła.  Ci  którzy  chcą  pływać  wybierają  basen  kryty,
albo zupełnie otwartą wodę. 

− Przewodniczący  Rady  Marian  Czerner  z  uwagi  na  brak  dalszych  zgłoszeń  zamknął
przedmiotowy punk obrad.  

37. Wolne wnioski i informacje.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner przekazał, że zakupione laptopy są przygotowywane do
przekazania radnym. Dodał, że w dniu najbliższej sesji zostanie zaplanowane krótkie spotkanie
informacyjno – szkoleniowe.  

− Radny Marcin Fica przekazał, że oznakowanie remontu Rybnickiej jest bardzo złe. Na rondzie
ruch kierowany jest na ul. Nowomiejską, zamiast na Armii Krajowej i na nową drogę. Wskazał,
że ten remont jeszcze trochę potrwa, więc warto to zmienić. Następnie podziękował za szybką
interwencję w sprawie zmiany przebiegu przyłącza oświetlenia lodowiska na Rynku. Podobnie
podziękował za reakcję w zakresie drogi dojazdowej przy cmentarzu Jeruzalem. 
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− Prezydent  Miasta Dariusz  Polowy wyjaśnił,  że  kratka,  która tam jest  nie  była  standardowa
i po prostu potrzeba było czasu na dostawę tej konkretnej kratki. 

38. Zakończenie sesji.

− Przewodniczący Rady Marian Czerner z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął LIV 
sesję Rady Miasta Racibórz, godz. 23:29.

                                                                        Przewodniczący Rady
                                                                        

                                                                        Marian Czerner

Przygotował: Leszek Jureczko
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